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Выдаецца з лiпеня 1995 г.  
на беларускай  
i рускай мовах

Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

Íà ïðàñòîð,  íà øûðîê³ ðàçëîã 
Âûõàäç³,  ìîé íàðîä,  ãðàìàäîþ...

ßêóá ÊÎËÀÑ

Дзякуй за тое, што Вы прачыталі гэты нумар.  
Адгукніцеся, калі ў Вас ёсць заўвагі, меркаванні, 

прапановы, тэмы. 
Тэл. (8 017) 328 68 71

Пра бяду і аптымізм Вольгі Янум чытайце на 6-й стар.

Да ўвагі!
Õòî õî÷à íàáûâàöü ãàçåòó 
¢ îô³ñå ðýäàêöû³ — ÷àêàåì! ДИПКУРЬЕР

АДГУКНІЦЕСЯ!

ЗДАРЭННІ

Калі хочаш лепшай долі,
Дапамажы «Народнай Волі».

У свеце ПРАЎДЫ жыць імкніся –
На газету падпішыся!

Калі некаму з Вас, шаноўныя сябры, трэба прадоўжыць падпіску на чэрвень, то не спазніцеся – зрабіць 
гэта неабходна да 27 мая.

Адначасова нагадваем, што ўжо можна падпісацца на «Народную Волю» і на ўсю другую палову 2020 года. 
Калі ёсць цяжкасці з фінансамі, аформіць падпіску можна на любы тэрмін – на месяц, два, тры… Вас чакаюць 
у паштовых аддзяленнях і спецыялізаваных пунктах «Белсаюздруку».

Ёсць таксама магчымасць аформіць падпіску на «Народную Волю» і не выходзячы з дома. Для гэтага трэ-
ба на сайце belpressa.by запоўніць падпісны бланк і зрабіць аплату праз сістэму Webpay банкаўскай карткай 
ці праз сістэму «Расчет» (АРІП). У апошнім выпадку неабходна выбраць пункт «Система «Расчет» (ЕРИП)» 
– «СМИ» – «Н» – «Народная Воля» – «Подписка». Для аплаты трэба ўвесці нумар рахунка, атрыманага на 
сайце belpressa.by. Зрабіце плацеж.

Разам абаронімся ад каранавіруса!
Разам наблізім лепшае жыццё!

Вы – з «Народнай Воляй», «Народная Воля» – з Вамі.

АфІЦыйНА

ПЕРАСлЕД

Чрезвычайный и Полномочный Посол Германии в Беларуси  
Манфред ХУТЕРЕР ответил на вопросы главного редактора газеты 

«Народная Воля» Иосифа СЕРЕДИЧА.

Германия заинтересована  
в  независимой, сильной и 
процветающей Беларуси

– Господин Посол, 
поскольку в эти дни все 
вокруг только и говорят, 
что о коронавирусе, то не 
могу не спросить о Вашем 
самочувствии и самочув-
ствии сотрудников Вашего 
дипкорпуса в Беларуси.

– Слава Богу, пока все 
сотрудники посольства здо-
ровы. На данный момент 
это самое главное. Конечно, 
в связи с риском зараже-
ния нам пришлось несколь-
ко сократить численность 
персонала, работающего 
в офисе. Многие коллеги 
трудятся дистанционно, из 
дома. Несмотря на непро-
стую ситуацию, настрой у 
всех довольно позитивный. 
Мы стараемся одновременно 
заботиться о защите здоро-
вья и о функционировании 
посольства.

Поскольку на сегодняш-
ний день кризис вокруг коро-
навируса является домини-
рующей темой, то в связи 
с этим хотелось бы сказать 
пару слов. Для Германии, как 
и для многих стран мира, 
пандемия коронавируса 
представляет собой огром-
ный вызов. Речь идет о том, 
чтобы защитить здоровье 
населения и одновременно 
сохранить гражданские сво-
боды и экономическое про-
цветание. И тут каждая стра-
на должна найти свой путь 

борьбы с вирусом. Единой 
модели для всех не существу-
ет. Однако, как мне кажется, 
важно доверять ВОЗ и следо-
вать ее рекомендациям.

Не думаю, что эта панде-
мия обозначит эпохальный 
поворот, но она повлечет 
за собой серьезные послед-
ствия в сфере международ-
ных отношений и глобаль-
ной экономики. Существует 
опасность того, что разрыв 
между северным и южным 
полушариями станет еще 
глубже. Одновременно воз-
никает риск, что вследствие 
пандемии конкуренция 
между крупными державами 
– США, Россией и Китаем 
– обострится еще сильнее. 
Это, в частности, особенно 
касается отношений между 
США и Китаем. Мы, конечно 
же, не можем быть заинте-
ресованы в таком развитии 
событий. Нам необходимо 
внести свой вклад в снятие 
обострения этих противо-
речий.

Думаю, что пандемия 
преподала нам и неко-
торые важные уроки. 
Беспрецедентным образом 
была продемонстрирована 
уязвимость цепочек поста-
вок в глобальном процессе 
создания добавленной стои-
мости. Перед ЕС, таким обра-
зом, встает задача вернуть 
производство в жизненно 

важных, ключевых областях 
(таких как медицина) обрат-
но в Европу. Одновременно 
следует исходить из того, 
что в отношении определен-
ных общественных товаров 
(общественных благ) нельзя 

руководствоваться исключи-
тельно логикой достижения 
прибыли и ее максимального 
увеличения.

Еще один урок состоит 
в том, что нам, в Европе, 
необходимо укреплять цен-

тральную роль государств в 
профилактике заболеваний и 
защите здоровья населения.

Во время эпидемии ати-
пичной пневмонии в 2003 
году я был дипломатом в 
Пекине. Прекрасно помню 
китайскую пословицу «Из 
хорошего может произра-
сти плохое, а из плохого – 
хорошее». И действительно, 
за этим кризисом кроются и 
шансы. В смысле: я уверен 
в том, что теперешний кри-
зис, каким бы болезненным 
он ни являлся, может сделать 
нас сильнее при условии, что 
теперь мы будем сотрудни-
чать еще теснее, чем рань-
ше. Так, например, история 
ЕС показала, что Евросоюз 
становился сильнее после 
каждого кризиса. Новые 
учреждения и механизмы 
создавались именно после 
кризисных периодов.

Пандемия является сигна-
лом к действию для между-
народного сотрудничества. 
Только вместе мы сможем 
победить пандемию. Здесь 
девизом должно стать не 
«власть над другими», а 
«власть вместе с другими». 
Солидарность и взаимопо-
мощь особенно важны – в 
рамках отдельных государств, 
в ЕС, в отношении соседних 
с ЕС государств, в частности 
Беларуси, и во всем мире.

(Окончание на 2-й стр.)

Бывай, Юрый Анатольевіч...

З глыбокім смуткам развітваюся з Юрыем Анатольевічам 
ЗІСЕРАМ. Ён не аднойчы ішоў насустрач «Народнай Волі». Яго 
мудрасць, інтэлігентнасць, прафесійнасць, памножаныя на пякучы 
боль за рэаліі сённяшняга жыцця Беларусі, – тое, што назаўжды 
застанецца ў маёй памяці аб ім.

Шчырыя спачуванні прыміце, шаноўная Юлія Вісарыёнаўна, уся 
ваша сям’я і супрацоўнікі кампаніі TUT.BY.

Іосіф СЯРЭДЗІЧ, галоўны рэдактар газеты «Народная Воля».

РАЗвІтАННЕ

Пасля працяглай хваробы ў Мінску 
17 мая памёр заснавальнік TUT.BY, 
грамадскі дзеяч і мецэнат Юрый Зісер. 

Юрыю Зісеру было 59 гадоў, ён 
нарадзіўся ў Львове. Яго бацька 
быў інжынерам, маці – музыкантам. 
У 1980-х гадах Юрый Зісер пераехаў 
у Мінск услед за сваёй будучай 
жонкай, культуролагам Юліяй 
Чарняўскай.

Некалькі гадоў Юрый Зісер 
працаваў сістэмным праграмістам 
у даследчым інстытуце анкалогіі і 
медыцынскай радыялогіі ў Бараўлянах, 
займаўся навукай.

У 1992 годзе заснаваў кампанію 
«Надзейныя праграмы», якая 
займалася распрацоўкай банкаўскага 
праграмнага забеспячэння.

Пасля адукацыйнай паездкі ў 
ЗША ў 1999 годзе загарэўся ідэяй 
стварыць беларускі Yahoo – так у 2000 
годзе з бясплатнай пошты стартаваў 
партал TUT.BY. Юрый Зісер сам 
неаднаразова публікаваўся на TUT.
BY. Займаў актыўную грамадзянскую 
пазіцыю.

Стаяў ля вытокаў шэрагу беларускіх 
і міжнародных інтэрнэт-праектаў. 
Быў актыўным удзельнікам стартап-
руху, ментарам. Актыўна займаўся 
дабрачыннасцю і мецэнацтвам, але аб 
гэтай сваёй дзейнасці практычна не 
расказваў.

У сувязі з эпідэміялагічнай 
сітуацыяй развітанне з Юрыем 
Зісерам пройдзе ў вузкім коле. Сям’я 
Юрыя Зісера просіць ушанаваць яго 
памяць дома, а замест кветак зрабіць 
ахвяраванне на барацьбу з COVID-19.

У сваім акаўнце на Facebook 

жонка Юрыя Зісера Юлія Чарняўская 
напісала, што яе муж чатыры гады 
змагаўся з цяжкай хваробай і нядаўна 
ляжаў у шпіталі.

«Майго Юры больш няма. Гэта 
немагчыма. Але тое, што з яго стадыяй 
і формай хваробы ён пражыў чатыры 
гады, яшчэ больш немагчыма. Гэта было 
цудам, які здзіўляў дактароў. Так, ён 
такі! Ён аптыміст, жыццялюб і герой. 
Я ганаруся ім, як ганарылася 34 гады і 
яшчэ 15 дзён. І буду ганарыцца заўсёды.

У сувязі з эпідэміяй мы не можам 
зладзіць адкрытае пахаванне. 
Прабачце. Хоць Юра памёр ад раку, 
ён доўга ляжаў у шпіталі, а шпіталяў 
без віруса цяпер не бывае. Не хочацца 
падвяргаць нікога небяспецы. Калі 
эпідэмія схлыне, мы маем намер 
правесці прыгожы вечар яго памяці, 
так што словы, якія вы хочаце 
сказаць, не застануцца нясказанымі.

Зараз я не гатова да таго, каб даваць 
каментарыі і інтэрв’ю, спадзяюся, 
вы зразумееце, сябры-журналісты. 
Усім астатнім сябрам дзякую за 
добрае стаўленне да яго і жаданне 
падтрымаць. Цяпер мне патрабуюцца 
сілы і час для годнага развітання, таму 
не крыўдуйце на тое, што не падымаю 
слухаўку і не адказваю», – напісала 
Юлія Чарняўская.

Каранавірус: памёр 171 пацыент
На ўчарашні дзень 

Мініс т эрс тва аховы 
здароўя дало такія лічбы па 
каранавірусе: “У Беларусі на 
18 мая выздаравелі і выпісаны 
10 тысяч 130 пацыентаў, у якіх 

раней быў пацверджаны дыяг-
наз COVID-19.

Зарэгістраваны 30 тысяч 572 
чалавекі са станоўчым тэстам 
на COVID-19. Усяго праведзена 
364 тысячы 319 тэстаў.

За ўвесь перыяд 
распаўсюджвання інфекцыі на 
тэрыторыі краіны памёр 171 
пацыент з шэрагам хранічных 
захворванняў з выяўленай 
каранавіруснай інфекцыяй”.

У ізалятар – як 
мінімум на месяц

Учора суд Савецкага раёна 
Гомеля  асудзіў блогера Сяргея 
Ціханоўскага, які адбывае 
15-дзённы арышт у ізалятары 
часовага ўтрымання, яшчэ на 15 
сутак арышту.

15 сутак Ціханоўскі 
атрымаў за адміністрацыйнае 
правапарушэнне. За якое менавіта 
і калі яно было здзейснена, у 
канцылярыі суда ўдакладніць не 
змаглі, паведамляе TUT.BY.

Такім чынам, Ціханоўскі вый-
дзе на волю толькі 5 чэрвеня.

Нагадаем, 6 мая Сяргея 
Ціханоўскага затрымалі пад 
Магілёвам. Ён змешчаны ў 
ізалятар часовага ўтрымання 
горада Гомеля.

Приедут ли на выборы 
международные 
наблюдатели?

Имена кандидатов в президенты Беларуси 
станут известны в июле. Об этом заявила 

Лидия Ермошина.
«В период с 5 по 14 июля Центральная комиссия 

проведет заседание, и тогда народ узнает списки кан-
дидатов в президенты, – цитирует belta.by Ермошину. 
– Они все получат бесплатное эфирное время на теле-
видении и радио, газетные площади. Кроме того, ЦИК 
изготовит информационные буклеты с краткими био-
графическими данными каждого из кандидатов».

Приедут ли на выборы международные наблю-
датели?

«Вопрос с иностранными наблюдателями пока не 
решен с учетом сложной эпидемиологической обста-
новки. Мы вернемся к нему чуть позже, может быть, 
в июне», – отметила глава Центризбиркома.

выБОРы-2020

СтАтыСтыКА

Недалічыліся
Прадпрыемствы канцэрна 

«Белнафтахім» у першым квартале 2020 
года экспартавалі прадукцыі на 921,2 
мільёна долараў, што на 55,8 працэнта 
менш, чым у першым квартале 2019 
года.

Канцэрн адзначае, што негатыўны 
ўплыў на паказчыкі знешняга ганд-
лю аказала зніжэнне фізічных аб’ёмаў 
экспарту нафтапрадуктаў, падзенне 
каціровак на нафту маркі Urals на 24 
працэнты, уцягванне ў перапрацоўку 
на НПЗ запланаванай на экспарт бела-
рускай нафты і зніжэнне каціровак і 
экспартных коштаў на хімічную і 
нафтахімічную прадукцыю.

Страшная аварыя 
пад Барысавам

Загінулі шэсць чалавек,  
якія знаходзіліся ў легкавым 

аўтамабілі.
Машыну “Рэно”, у якой былі тры 

хлопцы і тры дзяўчыны, вынесла 
на сустрэчную паласу, дзе яна і 
сутыкнулася з аўтамабілем “Джылі” і 
фурай.

Паводле звестак Следчага камітэта, 
аўто належала 30-гадоваму жыхару 
Барысава, якога ў 2018 годзе пазбавілі 
вадзіцельскага пасведчання за 
кіраванне ў нецвярозым стане.

Па факце ДТП узбуджана 
крымінальная справа.

Віктар ШПАК.

***

«КП»
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тЕм вРЕмЕНЕм

ПРИНЦИПИАлЬНый вЗГлЯД

(Окончание. Начало на 1-й стр.)
– Ну а коль Вы, господин Посол, 

и все сотрудники дипкорпуса в хоро-
шем здравии, то, полагаю, и работает-
ся в нашей стране плодотворно. Или 
есть какие-то проблемы?

– Все сотрудники посольства с удо-
вольствием работают в Беларуси и счи-
тают привилегией трудиться на углубле-
ние германо-белорусских отношений. 
Это несложно благодаря открытости, 
сердечности и дружелюбию белорусов.

– До приезда в Минск Вам при-
шлось поработать дипломатом в таких 
крупных странах, как Россия, Китай, 
США, Польша. Назначение в Беларусь 
было для Вас неожиданностью или 
послы не выбирают страну пребы-
вания? И вообще – значимость мис-
сии меняется в зависимости от места 
службы?

– Назначение Чрезвычайным и 
Полномочным Послом Германии в 
Беларуси не стало для меня сюрпри-
зом. Мы с женой действительно хоте-
ли получить назначение сюда, так как 
нам нравится жить в славянском куль-
турном пространстве. Расположенная 
в самом сердце Европы, по соседству 
с ЕС, между Востоком и Западом, 
Беларусь является очень важной стра-
ной для Германии. Убежден, что со сво-
ей историей, культурой и ментально-
стью Беларусь может быть очень креп-
ким мостом между Востоком и Западом.

– На Ваш взгляд, нынешние 
результаты двусторонних отношений 
Германии и Беларуси впечатляют?

– За последние годы германо-бело-
русские отношения развивались одно-
значно положительно, и это коснулось 
всех сфер взаимодействия: полити-
ческой, культурной и области вза-
имодействия гражданских обществ 
наших стран. Необходимо сохранить 
и углубить эту динамику. Именно в 
этом заключается, я считаю, моя перво-
степенная роль как посла. В том, что 
касается более глубокого понимания 
Беларуси, то у нас в Германии, да и 
во всем ЕС, есть желание и необходи-
мость наверстать упущенное. Белорусы 
гораздо больше знают о немцах, чем 
немцы – о белорусах. В Германии и в 
ЕС еще слишком мало замечают дина-
мику развития экономики и общества 
в Беларуси.

Поэтому я чрезвычайно рад, что в 
ходе визита Министра иностранных дел 
Владимира Макея в Германию в октя-
бре 2019 года было принято решение 
продолжать стратегическое развитие 
наших отношений. Для этой цели мы 
создали стратегическую консультатив-
ную группу, которая в этом году будет 
встречаться попеременно в Берлине и 
в Минске с целью разработать стра-
тегические проекты в политической, 
экономической и культурной областях. 
Конечно, мы также будем обсуждать и 
те темы, по которым у нас иногда раз-
ное понимание, как, например, граж-
данские права и права человека. Я рад, 
что открытый диалог на эти темы с 
белорусской стороной возможен.

– Какие резервы стоит задей-
ствовать обоим государствам, чтобы 
внешнеторговые отношения принес-
ли больше дивидендов?

– Беларусь должна стать еще извест-
нее в Германии как инвестиционная 
площадка с большим количеством пре-
имуществ. Кстати, возможно, в резуль-
тате пандемии вырастет готовность 
немецких предпринимателей больше 
инвестировать в страны, находящиеся 
в непосредственной близости к ЕС, что-
бы производственные цепочки остава-
лись географически ближе к Германии.

Кроме того, важно упростить для 
белорусских предприятий выход на 
немецкий рынок. Я вижу большой 
потенциал для более интенсивно-
го сотрудничества во многих сферах: 
например, в области информационных 
технологий. Так, скажем, мы могли 
бы сильнее развивать сотрудничество 
и налаживание связей между немец-
кими стартапами и белорусскими 
IT-компаниями. В Германии наблюдает-
ся большая необходимость в дигитали-
зации, и белорусские фирмы могли бы в 
этом помочь. Но и в области энергети-
ки, в создании экономики замкнутого 
цикла в соответствии с принципами 
устойчивого развития и в области нау-

ки и техники существует много воз-
можностей. На мой взгляд, особое вни-
мание при этом необходимо уделять 
поддержке малого и среднего бизнеса. 
В этом у Германии богатый опыт, кото-
рым мы можем поделиться.

Словом, Германия заинтересована в 
независимой, сильной и процветающей 
Беларуси.

– Есть ли предпосылки для обмена 
в ближайшей перспективе официаль-
ными визитами Канцлера Германии и 
Президента Беларуси?

– Германия заинтересована в даль-
нейшем развитии политического диа-
лога с Беларусью на всех уровнях. 
Стратегическая консультативная груп-
па экспертов внесет свои предложения 
по этому поводу. Важнейшим событи-
ем стал визит в Беларусь Президента 
Федеративной Республики Германия 
Франка-Вальтера Штайнмайера в июне 
2018 года, который способствовал воз-
никновению многочисленных иници-
атив для дальнейшего развития дву-
сторонних отношений. Так, например, 

были достигнуты договоренности с 
Президентом Лукашенко о создании 
двусторонней комиссии историков и 
сохранении Исторической мастерской 
имени Леонида Левина. Также уже упо-
мянутый визит Министра иностран-
ных дел Беларуси Владимира Макея 
в Берлин стал важным стимулом для 
дальнейшего развития сотрудничества. 
Я настроен оптимистично и считаю 
возможным создание условий для даль-
нейших встреч на высшем уровне.

– укреплению связей между 
странами способствуют  и «Недели 
Германии в Беларуси». Не могли бы 
Вы вкратце прокомментировать их 
значимость?

– «Недели Германии в Беларуси» 
– ежегодная кульминация наших раз-
носторонних культурных связей. Это 
множество культурных встреч, которые 
проходят не только в Минске, но и в 
других регионах Беларуси. Я очень рад, 
что 10 марта текущего года во Дворце 
искусства в Минске открылась заме-
чательная выставка об истории немец-
кого искусства начиная с 1949 года, 
которую организовал Институт имени 
Гете в сотрудничестве с Институтом 
связей с зарубежными странами (IFA). 
Открытие этой выставки вызвало неве-
роятный резонанс. К сожалению, из-за 
пандемии коронавируса нам пришлось 
отменить все остальные запланирован-
ные мероприятия. Но я уверен, что мы 
наверстаем упущенное, когда появится 
такая возможность.

– Извините, но не могу не затро-
нуть тему, которая, пожалуй, одина-
ково волнующа и в некоторой степени 
болезненна и для нас, белорусов, и для 
вас, немцев, – это возвращение к той 
войне, когда наши страны оказались 
по разные стороны. Минуло 75 лет. 
Извлекая уроки из той страшной тра-
гедии, какими принципами, на Ваш 
взгляд, должны руководствоваться 
нынешние поколения людей, чтобы 
на планете были мир и спокойствие?

– Беларусь особенно сильно постра-
дала в развязанной Германией захват-
нической войне на уничтожение про-
тив Советского Союза. Преступления, 
совершенные по отношению к насе-
лению Беларуси в период нацистской 
оккупации, никогда не должны быть 
забыты. Германия безоговорочно при-
знает свою историческую ответствен-
ность за все это. Эти темные главы 
– часть нашей истории, так же как ее 
светлые страницы. Нельзя переставать 
помнить об этом. Только те, кто честен 
с собой и готов осознать свое прошлое, 
смогут вместе по-новому строить буду-
щее. Это особенно касается молодого 
поколения. Именно поэтому настолько 
важно существование таких организа-

ций, как Историческая мастерская в 
Минске, в которых жертвы и свиде-
тели преступлений национал-социа-
лизма рассказывают молодежи о том, 
что им пришлось пережить. Недавно 
по поручению Президента Германии 
Франка-Вальтера Штайнмайера на при-
еме в резиденции я вручил семи таким 
свидетелям орден «За заслуги перед 
Федеративной Республикой Германия». 
Эта ужасная трагедия должна прежде 
всего научить нас решительно высту-
пать против любых проявлений расиз-
ма и дискриминации инакомыслящих. 
В международной политике на первом 
месте всегда должны стоять диалог и 
дипломатия. Угроза применения наси-
лия или его применение никогда не 
должны становиться средством дости-
жения целей на международной арене.

– А теперь, с Вашего позволе-
ния, я задам несколько вопросов 
иного порядка. у Чрезвычайного и 
Полномочного Посла много функций, 
но одна из них – как можно ближе 
знакомиться с ситуацией в стра-

не пребывания, при этом не только 
нанося визиты высоким должност-
ным лицам, но и используя посещение 
регионов, отдельных предприятий. 
Каковы Ваши общие впечатления о 
Беларуси, ее людях?

– За 28 лет службы в Федеральном 
министерстве иностранных дел 
Германии я поработал во многих стра-
нах. Как вы уже заметили, среди них 
были Россия, Китай, США и Польша. 
Нигде еще я не встречал людей с 
такой искренней доброжелательно-
стью и открытостью, как в Беларуси. 
У белорусов действительно особый 
характер. Люди, которых мы встре-
чаем, впечатляют нас своей добротой 
и человечностью, гостеприимством и 
способностью сопереживать в сочета-
нии с высоким уровнем образования 
и практичностью.

– Как адаптировалась в Беларуси 
Ваша семья? любопытные читатели 
«Народной Воли» хотели бы знать, 
кто Ваша жена по профессии, когда 
Вы с ней познакомились, не скуча-
ет ли она в Минске. Насколько мне 
известно, вместе с Вами тут и 11-лет-
ний сын. Где он продолжает учебу, 
чем увлекается?..

– Моя семья очень хорошо чув-
ствует себя в Минске. Для моей жены 
как слависта и историка, специали-
зирующегося на Восточной Европе, 
это тоже подходящее место. Именно 
ежедневные встречи с самыми раз-
ными людьми позволяют нам почув-
ствовать, что нам здесь рады. Кстати, 
я познакомился со своей женой в 1999 
году в Германии на русском спектакле 
– адаптации «Мертвых душ» Гоголя. 
Мой сын учится в международной 
школе и очень любит спорт. Здесь, в 
Минске, у него отличные условия для 
спортивных занятий.

– И традиционный вопрос: 
работа работой, но случается же 
и свободное время, которое мож-
но использовать и для хобби, и для 
чего-то другого…

– К сожалению, на хобби остается 
не очень много времени, но мне нра-
вится ездить на велосипеде по Минску 
и окрестностям и заходить в книжные 
магазины. Моя страсть – историче-
ская и политическая литература. Я 
решил, что, когда закончу работу в 
Федеральном министерстве иностран-
ных дел, сам возьмусь за перо.

– Ваши, господин Посол, пожела-
ния читателям «Народной Воли»…

– Желаю всем хорошего здоровья и 
такой жизни, чтобы была возможность 
реализовывать все свои планы.

– Спасибо за интервью! И вам 
крепкого здоровья и успехов в рабо-
те на дипломатическом поприще!

ДИПКУРЬЕР

Чрезвычайный и Полномочный Посол Германии в Беларуси  
Манфред ХУТЕРЕР ответил на вопросы главного 

редактора газеты «Народная Воля» Иосифа СЕРЕДИЧА.

Германия заинтересована  
в  независимой,  

сильной и процветающей 
Беларуси

«Мы выйдем из этого кризиса 
более сильными, если продолжим 

тесно сотрудничать  
друг с другом»

Виктор БАБАРИКО:
«Это маленькая 

победа!»
Претендент на президентское 
кресло Виктор Бабарико вчера 

отнес в Центризбирком 
уточненные списки 

инициативной группы, в которую 
вошло больше 9 тысяч человек, 

а точнее – 9.183!
«Это не просто успех, это пусть 

маленькая, но очень важная победа, – 
говорит бывший банкир Бабарико. – И 
в первую очередь это победа над собой. 
Я прекрасно понимаю, как сложно было 
вам сделать этот шаг: преодолеть вну-
тренние страхи и переживания, неверие 
и сомнения, лень и обусловленную зако-
нодательством неопределенность моей 
позиции по многим важным вопросам. 
Но вы сделали это, а значит, вы – побе-
дители! Огромное всем спасибо!

Следите за новостями и берегите 
себя!»

Алина ВЕТРОВА.

Олег ГАЙДУКЕВИЧ:
«Это не рекорд»

Так прокомментировал рекордное количество записавшихся в 
инициативную группу Виктора Бабарико еще один претендент на 
президентскую должность – глава Либерально-демократической 

партии Беларуси Олег Гайдукевич.

«9.000 человек в инициативной 
группе – это не рекорд, ЛДПБ уже 
регистрировала в 2010-м группу в 
10.000 человек, – говорит Гайдукевич. 
– Но практика показала, что при сбо-
ре подписей крайне важна управляе-
мость группы. И есть разница между 
готовностью поддержать и готовно-
стью сутками собирать подписи. Это 
структура и обучение.

На мой взгляд, 3000–4000 человек 
– оптимальное количество для орга-
низации работы. Поэтому наша груп-

па сегодня состоит из 4058 обученных 
активистов.

50 претендентов в президенты! Но 
реальные шансы собрать подписи име-
ют три-четыре, не больше, а сколько из 
этих трех-четырех соберет – посмотрим.

И о делах. С 21 мая начинается сбор 
подписей. Наша инициативная группа 
зарегистрирована. Мы закупили тыся-
чи масок, перчаток и с 21 мая начина-
ем работу абсолютно во всех регионах 
страны».

Вера ВИР.

РЭГІЁН

Бізнес вызначыўся  
з тым, якая падтрымка 
патрэбна ў час пандэміі

Бізнесмены Гродзеншчыны падчас 
анлайн-кансультацый расказалі, якія 
льготы неабходны, каб застацца на 
плыву ва ўмовах пандэміі.

У савет па прадпрымальніцтве 
Гродзеншчыны ўваходзяць 
прадстаўнікі буйнога, сярэдня-
га і малога бізнесу. Кансультацыі 
паказалі, што для кожнай групы 
патрэбны індывідуальныя льготы.

Малы і сярэдні бізнес у час пандэміі 
паказаў высокую ступень сваёй 
дзеяздольнасці за кошт мабільнасці. 
Нягледзячы на тое, што рэнтабельнасць 
іх прадукцыі невысокая, яна запатраба-
вана і дазваляе пратрымацца ў цяжкіх 
умовах існавання. Так, кавярні і рэста-
раны Гродна прапанавалі вялікія зніжкі 
на дастаўку харчавання для медыкаў у 
бальніцы. І на гэтым яшчэ трымаюцца.

Прадстаўнікі гэтай групы 
прадпрымальнікаў папрасілі перасу-
нуць тэрміны выплаты падаткаў на 
больш позні час і не ўзнімаць кошт 
арэнды.

Буйны бізнес перажывае гэты 
перыяд з большымі складанасцямі. 
Прадпрыемствы ўкладваюць гро-
шы ў вытворчасць прадукцыі, а 
атрымліваюць прыбытак пазней, чым 
звычайна, альбо наогул працуюць на 
склады. Але прадстаўнікі бізнесу не 
хочуць закрываць фірмы і губляць 
супрацоўнікаў, бо аднавіць разарва-
ныя сувязі з партнёрамі і кліентамі, 
знайсці замену кваліфікаваным 
работнікам будзе складана. У 
большасці выпадкаў людзі з разумен-
нем ставяцца да сітуацыі і працягва-
юць працаваць па доўгатэрміновых 
кантрактах, каб не губляць рынкі.

Бізнесмены просяць прадаставіць 
крэдытныя канікулы і адтэрміноўку 
аплаты падаткаў. Зыходзячы са спра-
ваздач прадстаўнікоў бізнес-колаў 
Гродзеншчыны, падчас пандэміі най-
больш пацярпелі дрэваапрацоўчая і 
хімічная вытворчасць, буйныя прад-
прыемствы лёгкай прамысловасці, 
грузаперавозчыкі і ўладальнікі гатэляў.

Як вядома, пакет антыкрызісных 
мер, накіраваны на падтрымку 
бізнесу, будуць прымаць мясцовыя 
ўлады. Аляксей МІХАЛЁЎ.

Михаил Орда – защитник 
трудящихся или власти? 

В 1980 году на советских 
телеэкранах демонстрировали 
трехсерийный фильм со стран-
ным названием «Рафферти». 
Хотя ничего странного не было: 
фильм, как и роман, ставший 
основой сценария, рассказывал 
о судьбе профсоюзного бос-
са, допрашиваемого сенатской 
комиссией на предмет коррум-
пированности.

В профсоюзах – у них там 
– оказывается, может быть 
коррупция. И ее можно про-
следить. Ибо коррупция для 
профсоюзного деятеля – это 
сознательный союз защитни-
ков интересов трудящихся с 
работодателями и лоббирова-
ние интересов работодателей 
вопреки интересам трудящих-
ся. Только там эти работода-
тели (действие происходит в 
1960-е годы) – мафия.

В общем, Джека Рафферти 
в конце концов пристрелили.

На самом деле трудно себе 
представить, чтобы сегодня 
кто-либо из американских 
профсоюзных деятелей заклю-
чил союз с какой-то политиче-
ской силой или крупным биз-
несом. Он немедленно потеря-
ет свой пост в профсоюзе. А 
уж какой скандал возникнет, 
если профсоюзы ввяжутся в 
предвыборную кампанию на 
стороне кого-либо из канди-
датов в президенты! Потому 
что какой ты будешь защит-
ник интересов трудящихся, 
например, государственных 
служащих, если ты повязан с 
победителем?

У нас ситуация еще кру-
че. У нас государство является 
крупнейшим работодателем. 
Причем фактически – монопо-
листом. А учитывая абсолют-
ную централизацию приня-
тия решений и распределения 
финансов, можно утверждать, 
что работодатель в данном слу-
чае – не совокупность государ-
ственных институтов (мэры 
и губернаторы у нас не выби-
раются, а назначаются свыше 
практически на безальтер-
нативной основе), а высшая 

власть как таковая. И высшую 
власть возглавляет, как извест-
но, Александр Григорьевич 
Лукашенко. А предвыборную 
кампанию Лукашенко как одно-
го из кандидатов на то, чтобы 
вновь получить в свои руки эту 
самую высшую власть, возглав-
ляет руководитель крупнейше-
го профсоюзного объединения 
страны Михаил Орда.

Причем возглавляет уже 
второй раз.

Вы действительно уверены 
в том, что он будет объектив-
но относиться к социальной 
политике, которую будет про-
водить Лукашенко, – то есть 
будет критиковать его там, где 
Лукашенко будет наступать на 
права трудящихся?

Вспомним: именно госпо-
дин М.Орда – руководитель 
ФПБ – занимал свой нынеш-
ний пост в тот момент, когда 
пресловутая мадам Щеткина 
разработала действующую 
пенсионную реформу. Суть 
реформы мы все помним: не 
просто была поднята воз-
растная планка для получения 
пенсии, но еще и увеличен 
страховой стаж – без учета 
того, в какое время пришлось 
работать многим людям, всту-
пающим на финишную пред-
пенсионную прямую. Сделано 
это было под молчаливый 
профсоюзный «одобрям-с». То 
есть, возможно, профсоюзы 
действительно пытались воз-
высить голос, но делалось это 
как-то тихо и незаметно для 
будущих пенсионеров. И то 
же самое происходило (или не 
происходило) в связи с при-
нятием пресловутого «декре-
та о тунеядцах», когда под 
первоначальную его редакцию 
подпали многие из тех, кого 
тунеядцами язык просто не 
повернется назвать.

Белорусские профсоюзы 
сегодня – так сказать, наслед-
ство своевременно упокоив-
шейся КПСС, – когда глава 
профсоюзного объединения 
соответствующего уровня 
входил в состав партийного 

комитета того же уровня. Роль 
профсоюзов сводилась к рас-
пределению путевок в ведом-
ственные санатории, органи-
зации досуговых мероприятий 
и тому подобным приятным 
мелочам. Разумеется, допуска-
лись профкомы к распределе-
нию некоторых благ – жилья, 
личного автотранспорта, 
денежных премий.

Единственный раз на моей 
памяти профсоюзы действи-
тельно вошли в конфликт с 
государством как работодате-
лем. Случилось это во времена 
премьерства Вячеслава Кебича, 
а конфликтующей стороной 
оказался профсоюз работни-
ков образования во главе с тог-
дашним его лидером Тамарой 
Чоботовой. Дело дошло до 
объявления готовности к все-
общей отраслевой забастовке. 
Но поскольку компромисс всег-
да есть готовность к взаимной 
уступке сторон, в тот момент 
правительство, переговоры от 
имени которого вел вице-пре-
мьер Михаил Демчук, было 
вынуждено пойти на некоторые 
шаги, чтобы удовлетворить тре-
бования профсоюзов, а респу-
бликанский комитет согласился 
с тем, что требования удовлет-
ворены были не полностью.

Все остались недовольны. 
Но это и был нормальный 
социальный диалог.

Представьте себе сейчас 
руководителя отраслевого 
профсоюза, который попыта-
ется качать права перед вла-
стью. Да ему немедленно воз-
разят:

– Друг мой, а не ваш ли 
руководитель эту самую 
власть прославлял во время 
избирательной кампании? Не 
он ли подписи собирал, чтобы 
ее легитимизировать на оче-
редной срок? Он? Вот к нему 
все претензии.

Слава богу, что мы живем 
не в Америке 1960-х. Там 
новому Джеку Рафферти – 
нет, я не о М.Орде в данном 
случае, а именно о Рафферти, 
– если не пуля досталась бы 
(народ все-таки стал гуман-
нее), то уж точно морду 
набили бы. При одной только 
попытке встать на скользкий 
путь, неизбежно ведущий к 
предательству интересов чле-
нов профсоюза.

Потому что эти интере-
сы – вовсе не только, говоря 
языком все тех же классиков, 
в пиве. Они – в социальной 
политике как таковой. И в 
данном случае профсоюзы и 
государство обязаны нахо-
диться по разные стороны 
баррикад, а не изображать из 
себя продукты в одной и той 
же потребительской корзине.

Александр ФЕДУТА



19 мая 2020 ã.

http://www.nv-online.info33 Б Е л А Р у С ь

ХтО ЁСЦЬ ХтО

Юрый ГАНЦЭВІЧ, прэтэндэнт на пасаду прэзідэнта:

«Універсітэтаў я не канчаў,  
яны мне без патрэбы...»

15 мая Цэнтрвыбаркам 
зарэгістраваў ініцыятыўную групу 
фермера з Гомельскага раёна Юрыя 
Ганцэвіча. Як толькі пра гэта ста-
ла вядома, я патэлефанаваў яму, 
каб узяць інтэрв’ю. Юрый стаў 
аднеквацца, прапанаваў перанесці 
размову на наступны дзень. 
Спаслаўся на тое, што прыехаў са 
сталіцы, не выспаўся, пачувае сябе 
не надта добра. Што ж, бывае…

Назаўтра Ганцэвіч стаў казаць, 
што яму не да інтэрв’ю.

– У мяне гаспадарка – каро-
вы, козы. Столькі працы! Я наогул 
не хачу, каб да мяне прыязджалі, 
фатаграфавалі.

Пярэчу: як жа так, замахнуцца 
на вышэйшую пасаду ў дзяржа-
ве і цурацца публічнасці – ней-
кая несусвеціца атрымліваецца. 
Юрый сваё: ён не дома, а ў іншым 
горадзе, за ім цікуюць, але хто і 
з якой нагоды – не ўдакладніў. І 
тэлефон яго нібыта «слухаюць», 
бо чуе папіскванне. Маўляў, мы 
дамовімся пра сустрэчу, а «яны 
наедуць і заграбуць».

– Вы гэтага для мяне хочаце? 
– з крыўдай у голасе паўтараў фер-
мер.

Бачыць бог, я дакладна не 
хацеў, каб яго «заграблі», таму 
пагадзіўся на працяг дыялогу 
ўвечары ў Facebook. Нават напісаў 
тузін пытанняў, каб патэнцы-
яльнаму кандыдату ў прэзідэнты 
было лацвей арыентавацца ў 
сутнасці будучай размовы.

Знаёмства
Тут мушу зрабіць невялікае 

адступленне. Пазнаёміліся мы 
з Юрыем Ганцэвічам у верасні 
мінулага года. Адбылося гэта 
на перадвыбарным пікеце гра-
мадскага актывіста Уладзіміра 
Непомняшчых, які балатаваўся ў 
Палату прадстаўнікоў, а сёлета, як 
і Ганцэвіч, таксама сфарміраваў 
ініцыятыўную групу, каб збіраць 
подпісы за вылучэнне кандыдатам 
у прэзідэнты.

У той вераснёўскі дзень Юрый 
прыехаў на пікет у цэнтр горада 
паглядзець, як гэта – арганізоўваць 
падобныя вулічныя акцыі, а заад-
но і заявіць пра сябе, бо таксама 
наважваўся стаць дэпутатам. Я 
нават дапамог яму сфармуляваць 
па-беларуску адзін з лозунгаў пра 
незайдроснае жыццё фермера. А 
Юрый у сваю чаргу адшкадаваў 
мне сваю перадвыбарную ўлётку.

Учытвацца ў напісанае часу 
не было. Аднак кінулася ў вочы 
непісьменнае афармленне на 

рускай мове невялікага тэксту, 
адсутнасць знакаў прыпын-
ку, няўцямны змест перадвы-
барнай праграмы пад агульнай 
шапкай «Інтарэсы». Але яшчэ 
больш здзівіла, што ў размо-
ве самавылучэнец у Палату 
прадстаўнікоў Нацыянальнага 
сходу выказваў шкадаванне 
наконт развалу былога Саюза.

Не ў маіх правілах, але тады 
я нават абурыўся: «Вылучацца ў 
беларускі парламент і шкадаваць 
пра Саюз – гэта як? Суверэнітэтам 
сваёй дзяржавы гандляваць?»

У топ-навінах
Тыдні тры пазней Ганцэвіч 

патрапіў у топ-навіны байне-
ту. На свой агітацыйны пікет у 
Гомельскай-Юбілейнай акрузе 
№31, дзе балатаваўся кандыдатам 
у дэпутаты, прывёз з суседняй 
вёскі Пакалюбічы на трактарным 
прычэпе «музыку», а яшчэ карову 
і казу.

«Карова – найлепшая ўлётка», 
– сцвярджаў фермер. Людзі сфа-
таграфуюць жывёл, зробяць сэлфі, 
выкладуць усё ў сацыяльныя сеткі 
– і агітацыя будзе хоць куды!

За Ганцэвіча, як паведам-
ляла пазней акруговая выбар-
чая камісія, прагаласавалі 4150 
чалавек з амаль 50 тысяч гара-
джан, што прыйшлі на выбары. 
Гэта 8,3 працэнта. Экзатычная 
агітацыя няблага кантраста-
вала з высілкамі трох іншых 
кандыдатаў. Але стаў дэпутатам 
кіраўнік раённай адміністрацыі.

Падтрымліваў і натхняў 
Ганцэвіча на парламенцкіх выба-
рах блогер Сяргей Ціханоўскі. 
Юрый спадобіўся нават на манер 
Ціханоўскага заснаваць і весці 
свой канал на YouTube, які назваў 
высакамоўна – «Народны дэпу-
тат».

Жывёла даражэй,  
чым рэпутацыя

Другі раз бачыўся і размаўляў 
з Ганцэвічам сёлета ў лютым, 
калі міліцыя прывезла Юрыя з 
ізалятара часовага ўтрымання ў 
суд Чыгуначнага раёна Гомеля. 
Экс-кандыдата ў дэпутаты 
затрымалі да суда ў будаўнічай кра-
ме за дробны крадзеж і на падста-
ве відэазапісаў з камер назірання 
склалі два адміністрацыйныя пра-
таколы.

Ганцэвіч выглядаў стомленым 
і разгубленым. Скардзіўся, што 
пачувае сябе блага, бо ў ізалятары 

«тры дні нічога не еў і не піў». 
Прасіў таксама зрабіць суд закры-
тым.

Суддзя Яўген Шаршнёў, які 
разглядаў адміністрацыйныя 
пратаколы, перапыніў пася- 
джэнне. Абвінавачанаму фермеру 
выклікалі хуткую медыцынскую 
дапамогу. Ганцэвіча вызвалілі 
з-пад варты і адпусцілі на двое 
сутак дахаты для папраўкі ста-
ну здароўя. Але ўжо на наступ-
ны дзень яго выклікалі ў суд і 
пакаралі паводле двух пратаколаў 
адміністрацыйным штрафам у 
тры базавыя велічыні – 81 рубель.

Юрый так каментаваў рашэнне 
суда: «Адзін пратакол я прызнаў – 
не разлічыўся за маток ізаcтужкі 
і металёвыя вугалкі. Гаворка з 
аховай будаўнічай крамы спа-
чатку ішла пра суму 6 рублёў з 
капейкамі, а пасля аказалася, што 
гэта недзе каля 19 рублёў. Я гатоў 
быў заплаціць адразу, каб мяне 
не затрымлівалі. У мяне каля 80 
галоў жывёлы, каровам тэрмін 
цяліцца. Хто іх дагледзіць, калі 
мяне няма? Будуць раўці на ўсю 
вёску. Мне жывёла даражэй, чым 
рэпутацыя».

Паводле расповеду Ганцэвіча, 
сітуацыя з яго затрыманнем 
выглядала так: 21 лютага ён 
прыехаў у будаўнічую краму 
набыць пыласос. Патрэбнага не 
знайшоў. Хадзіў, глядзеў іншыя 
рэчы, размаўляў з кансультантам 
у секцыі, дзе прадаюць лінолеум.

«Круціліся там каля мяне 
нейкія людзі, – запэўніваў фер-
мер. – На выхадзе перастрэлі 
вартаўнікі, патрабавалі паказаць 
кішэні. Я адказаў: «Не буду гэта-
га рабіць – глядзіце самі». Яны 
выклікалі міліцыю. Былі сведкі. З 
маёй кішэні і дасталі ізастужку і 
металёвыя вугалкі».

Юрыя завезлі ў аддзяленне 
міліцыі Чыгуначнага раёна, сталі 
складаць пратакол. Паказалі яшчэ 
адзін акт на крадзеж шпінгалетаў. 
Відэазапіс з камеры назірання 
глядзелі, але там нельга было тол-
кам нічога разабраць, сцвярджаў 
фермер.

З біяграфіі
Пасля тых судовых 

пасяджэнняў мінула крыху больш 
за два месяцы, і фермер Ганцэвіч 
ізноў у топ-навінах – заявіў пра 
свой паход у прэзідэнты.

Адшукаў у папцы «Выбары» 
мінулагоднюю перадвыбар-
ную ўлётку Юрыя Ганцэвіча. У 
ёй напісана, што нарадзіўся ён 

у Гомелі ў 1976 годзе, а ў 1991-
м скончыў гарадскую сярэд-
нюю школу №54. Прыкінуў: ого, 
вундэркінд, у пятнаццаць гадоў 
скончыў школу. Пішу фермеру ў 
«прыват»: Юрый Міхайлавіч, пат-
лумачце.

Высветлілася, што ў 1991-м 
Юрый скончыў толькі 9 класаў 
і больш у сярэдняй школе №54 
не вучыўся. Абраў працоўную 
сцежку. Уладкаваўся на Завод 
радыётэхналагічнага аснашчэння 
(перайменаваны пазней у «Ратон») 
вучнем слесара, а праз чатыры 
месяцы быў пераведзены ў сле-
сары II разраду механазборачных 
работ.

У маі 1992 года Юрый 
звольніўся з «Ратона» і выправіўся 
да дзядулі з бабуляй у Петрыкаўскі 
раён. Кажа, што на тое былі свае 
прычыны – рана застаўся без маці. 
Рос пры бацьку, які быў выклад-
чыкам музыкі.

Ва ўлётцы Юрый піша, што на 
Петрыкаўшчыне працаваў у кал-
гасе «Міхедавічы» электрыкам, але 
ў яго працоўнай кніжцы ў запісе 
пад №5 пазначана: «прыняты на 
працу ў якасці вучня электрыка II 
разраду».

Год Юрый Ганцэвіч працаваў 
у калгасе, а пасля два гады 
служыў у войску. У лютым 1997 
года ён уладкаваўся ў Гомелі 
касірам-кантралёрам на ўчастак 
эксплуатацыі платных парко-
вак спецаўтапрадпрыемства па 
ўтрыманні дарог. 24 чэрвеня таго 
ж 1997 года атрымаў атэстат аб 
агульнай сярэдняй адукацыі, 
скончыўшы Петрыкаўскую вячэр-
нюю школу з завочнай формай 
навучання.

З 1999 года Юрый – 
прадпрымальнік. Займаўся 
металаломам. Праз сем гадоў 
прадпрымальніцтва Ганцэвіч 
пераключыўся на аграэкатурызм 
– збудаваў сядзібу «На вадзе» 
для адпачынку і карпаратываў. 
На прычаленым да берагу Сожа 
металічным пантоне сабраў ладны 
дамок з тэрасай. Рэкламуе, што 
тут ёсць усе выгоды. Можна нават 
замовіць прагулкі па рацэ на яхце 
з рамантычнай назвай «Іяланта».

Прыплод і даход
Адначасова Ганцэвіч заняўся 

развядзеннем свойскай птушкі і 
жывёлы – кароў, коз, авечак. Але 

гэта ўжо не каля ракі, а непас-
рэдна на сваёй сядзібе ў вёсцы 
Пакалюбічы.

Я папрасіў Юрыя ахаракта-
рызаваць ягоную «фермерскую 
гаспадарку», паколькі ён называе 
сябе не толькі «суб’ектам аграэка-
турызму», але і «фермерам».

– Ну што сказаць? Сёлета 
каровы пацяліліся, ёсць прыплод, 
цяляткі. Дойных кароў чаты-
ры. Колькі даюць яны малака, не 
скажу. Але яго хапае для сябе. 
Лішкі прадаю, каб купіць паліва 
і запчасткі для тэхнікі. Жывёла 
– гэта яшчэ і гной. І на ім можна 
зарабіць, – кажа Ганцэвіч.

Пішу фермеру: вось станеце 
кандыдатам у прэзідэнты – што 
адлюструеце ў дэкларацыі аб дахо-
дах?

– Даход за мінулы год у мяне 
невялікі. Продаж лішкаў малака і 
гною пацвердзіць дакументальна 
не магу. Агратурызм? У людзей 
грошай на агратурызм няма, адпа-
ведна і я даходу з сядзібы «На ва- 
дзе» не маю. У дакрызісны час 
было лепей. Калі балатаваўся 
летась кандыдатам ў дэпутаты, 
то запісаў, што мой афіцыйна 
пацверджаны даход за 2018 год 
склаў 2616 рублёў, – з жалем 
падсумоўвае фермер.

«Спецыяліст ва ўсіх 
галінах»

Цікаўлюся ў Ганцэвіча праз 
перапіску, спецыялістам у якой 
галіне ён сябе лічыць.

– Я як бы спецыяліст ва ўсіх 
галінах. Мне ўсё цікава. Я як 
бы Кулібін, самавучка. Я ўсюды 
набіраюся досведу. Калі першы 
раз не атрымліваецца, атрымаецца 
другі. Універсітэтаў я не канчаў, 
яны мне без патрэбы.

Прызнацца, адказы 44-гадова-
га прэтэндэнта часам не проста 
здзіўляюць – шакіруюць.

– У сваім жыцці я шмат чаго 
паспрабаваў: і бізнес, звязаны з 
металам, і агратурызм. Зараз сель-
скай гаспадаркай займаюся. Хачу 
паспрабаваць быць прэзідэнтам 
Рэспублікі Беларусь ці хоць кан-
дыдатам. Штосьці такога тыпу. 
Напішыце там, сфармулюйце. 
Хочацца зрабіць у лепшы бок 
усё як бы для народа. Таму што 
на сённяшні дзень у нас толькі 
закручваюць гайкі ва ўсіх галінах, 
па ўсіх напрамках.

Удзельнічаць у прэзідэнцкай 
кампаніі Ганцэвічу раіў блогер 
Ціханоўскі, які зараз знаходзіцца 

пад вартай. З іншага боку, сцвяр-
джае Юрый, «народ прасіў». 
Хто гэты народ, фермер не 
ўдакладняе. Агучыў толькі, што ў 
яго ініцыятыўнай групе 170 чала-
век. Кіраўнік групы – Таццяна 
Салашчук.

«Ісці і паказваць  
сябе»

Палітыкам Ганцэвіч сябе не 
лічыць. Сцвярджае, што яго паход 
у прэзідэнты – «гэта проста крык 
душы».

– Калі цябе не слухаюць 
чыноўнікі, не чуюць ва ўладных 
структурах, застаецца куды-небудзь 
ісці і паказваць сябе: «Вось я такі, 
раблю штосьці для краіны, спра-
бую штосьці развіваць. Зрабіце і вы 
хоць што-небудзь для народа ў леп-
шы бок!».

«Лепшым бокам» у сельскай 
гаспадарцы Ганцэвічу бачыцца 
ўвядзенне «прыватнай уласнасці 
на зямлю». Цяпер жа, маўляў, фер-
меру нават у арэнду той зямлі не 
заўсёды можна дапрасіцца.

Пытаюся ў патэнцыяльнага 
кандыдата на пост прэзідэнта, як 
ён ацэньвае 26-гадовае кіраванне 
Аляксандра Лукашэнкі, раз 
збіраецца быць яму канкурэнтам 
на чарговых выбарах.

– Напачатку я падтрымліваў 
прэзідэнта. Чуў яго словы пра 
развіццё і падтрымку сельскай 
гаспадаркі, малога бізнесу, агра-
турызму. Павёўся, паверыў 
прэзідэнту, што гэта патрэбна 
краіне. А чыноўнікі вунь зямлі 
не даюць, перашкод шмат... Але 
супраць Лукашэнкі я нічога кеп-
скага не казаў, – запэўнівае фер-
мер Ганцэвіч.

Урэшце спрабую высветліць 
у гомельскага ўдзельніка 
прэзідэнцкай кампаніі, ці пад-
зяляе ён думку аналітыкаў 
наконт рэформы дзяржаўнага 
ўладкавання Беларусі.

– Не разумею пытання, трэ-
ба ўдакладніць, – адклікаецца 
Ганцэвіч.

Фермер шчыруе ў Пакалюбічах 
без наёмных работнікаў. Усюды 
сам. Мае дваіх дарослых дзяцей. З 
жонкай у разводзе. Калі нечакана 
Ганцэвіч выйграе выбары, краіна 
і надалей застанецца без першай 
лэдзі.

Анатоль ГАТОЎЧЫЦ, 
Гомельскі раён.

На здымку: Юрый Ганцэвіч  
у сябе на ферме. З асабістага 

архіва фермера.

«Народная Воля» в Facebook www.facebook.com/nv.online.info в Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo

УлыБКА ХУДОжНИКА

вЯРтАЮЧыСЯ  ДА  НАДРУКАвАНАГА

Знікла другая частка сказа…
У рэдакцыйнай практыцы чаго толькі не бывае! 

Вось у мінулым нумары надрукаваны артыкул дэпу-
тата Вярхоўнага Савета 12-га склікання Сяргея 
Навумчыка «1995 год: невыпадковы рэферэндум». 
І трэба ж – падчас рэдагавання ў першым абза-
цы знікла другая частка сказа. Даём яго ў поўнай 
рэдакцыі: «На агульнанароднае галасаванне былі 

вынесены пытанні аб інтэграцыі з Расіяй, аб праве 
прэзідэнта распускаць Вярхоўны Савет у выпад-
ку парушэння ім Канстытуцыі, а таксама аб змене 
сімволікі і ліквідацыі статусу беларускай мовы як 
адзінай дзяржаўнай».

Прыносім прабачэнне чытачам і аўтару артыкула.
Рэдакцыя.

СлыШАлИ?

Лекарства могут теперь привезти  
прямо домой!

Минздрав опубликовал адреса сайтов в интернете для заказа лекарственных средств.

Доставлять лекарства име-
ют право 29 организаций. Это 
«СпецАфармация» (www.alfaapteka.
by), «Беролина» (www.berolina.
by, www.berolina.su), «Компания 
«Интерфарм» (www.alfaapteka.
by), «Медфарм» (www.mogilev.
apteka-adel.by),  «Фарммаркет»  
( w w w. v i t e b s k . a p t e k a - a d e l . b y ) , 
«Аленфарм-плюс» (www.alfaapteka.
by). В перечне также «Амадей» 
( w w w. g o m e l . a p t e k a - a d e l . b y ) , 
«Аптека №53» (www.аптекарь.бел), 
«Аптека-63» (www.аптекарь.бел), 
«Меджел» (www.alfaapteka.by), 
«СалюсЛайн» (www.alfaapteka.by), 
«Аптекарь» (www.аптекарь.бел), 

«Беллерофон» (www.alfaapteka.
by), «Виватон плюс» (www.grodno-
brest.apteka-adel.by), «ГаленаФарм» 
(www.alfaapteka.by), «Доктор Таир» 
(www.kakvapteke.by).

Кроме того, речь идет о таких 
организациях, как «Здоровое реше-
ние» (www.fito.by), «Интерофицина 
плюс» (www.remedika.by), «Искамед» 
(www.iskamed.by), «Комповид» 
(www.shop.l-a.by, www.l-a.by), «ЛКЛ» 
(www.remedika.by), «Не Ска» (www.
shop.l-a.by, www.l-a.by), «Партнер 
Медитек» (www.shop.l-a.by, www.l-a.
by), «Ростора» (www.аптекарь.
бел), «Табина» (www.alfaapteka.
by), «Фарммаркет-плюс» (www.

minsk.apteka-adel.by), «Фитобел»  
(www.shop.l-a.by, www.l-a.by), 
«Новамедика» (www.novmed.by), 
«Медвакс» (www.aptekatut.by).

В пресс-службе Минздрава обра-
тили внимание на необходимость 
проверять адреса сайтов органи-
заций, предлагающих приобрести 
лекарственные средства.

Продажа в интернете лекарств, 
реализуемых без рецепта врача, 
разрешена временно, до 1 июля 
2020 года.  Соответствующий 
перечень препаратов утвержден 
постановлением Министерства 
здравоохранения №27 от 10 апре-
ля 2019 года.
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П О Ш т А

КАлОНКА 
АлЕСЯ НЯЎвЕСЯ

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГАЗЕтА–ЧытАЧ

ПРАШУ СлОвА!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КАРтИНА жИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

НА ЗАмЕтКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

мНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НАБОлЕлО!

ЕСтЬ вОПРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

лИЧНый ОПыт

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.
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Алексей КУРТОВ,  
глава Российской ассоциации политконсультантов:

«На этих президентских  
выборах в Беларуси российский 

бизнес не играет»
Начавшаяся предвыборная кампания заставляет по-новому взглянуть на отношения Беларуси с Россией.  
Будет ли Кремль вмешиваться в наши выборы и насколько реальны его планы аннексировать Беларусь? 

Предлагаем интервью с президентом Российской ассоциации политических консультантов (РАПК) Алексеем КУРТОВЫМ.
– Алексей Анатольевич, 

Беларусь вошла в изби-
рательную кампанию 
в состоянии конфлик-
та с Кремлем. Это видно 
по изменению риторики 
белорусского президента 
и по другим признакам. 
Насколько остро, по ваше-
му мнению, на эти выпады 
реагирует Кремль?

– Отношения с Беларусью 
всегда были сложными. 
Сегодня нужно учиты-
вать один важный нюанс. 
Беларусь для крупного рос-
сийского бизнеса всегда была 
местом увода своих активов 
из-под контроля российско-
го законодательства. Я еще 
раз посмотрел, готовясь к 
интервью, статистику. Она 
впечатляет: миллиарды дол-
ларов в виде инвестиций. 
Покупается собственность в 
больших размерах. И перед 
российским руководством 
всегда развилка: стремиться 
к большему контролю над 
Беларусью либо поддаваться 
влиянию олигархов, которым 
выгодно, чтобы давление на 
Беларусь было как можно 
меньше. Это очень странный 
выбор: казалось бы, интере-
сы должны совпадать, но на 
самом деле нет.

Поэтому все время идет 
своеобразный танец, ког-
да олигархические группы 
настаивают, чтобы Беларусь 
сохранила независимость, 
но при этом есть постоян-
ное желание послать боль-
ше управляющих импульсов 
Минску. И это противоречие 
наблюдается многие годы, 
так что происходят внешне 
не совсем понятные вещи. 
Например, Россия не додав-
ливает Беларусь в каких-то 
вопросах, когда какие-то 
жесткие переговоры вдруг 
останавливаются и Кремль 
отступает – иногда даже 
ценой репутации. Или нао-
борот – вдруг происходит 
взрыв эмоций. Экономика и 
власть слились, и это сли-
яние постоянно влияет на 
позицию России по отноше-
нию к Беларуси.

– у нас говорят, что 
Россия хочет «проглотить» 
Беларусь. А то, что вы гово-
рите, расходится с господ-
ствующей у нас точкой зре-
ния. Может быть, все-таки 
есть предпосылки к тому, 
чтобы наше руководство 
говорило об угрозе бело-
русской государственности, 
исходящей от России?

– Мне кажется, такая 
угроза может осязаться, осо-
бенно если смотреть со сто-
роны Минска, но она явно 
преувеличена и позволяет 
белорусскому руководству 
таким образом управлять 
процессами, в том числе и в 
самой Беларуси, и на внеш-
неполитической арене. Ведь 
если есть такая угроза, то 
есть повод консолидиро-
вать нацию и политические 
элиты. Отсюда появляется 
риторика мобилизации, она 
позволяет проще управлять 
в не слишком демократиче-
ских странах, какими явля-
ются и Беларусь, и Россия.

– Но у России сейчас 
в мире сложилась репута-
ция государства, которое 
все время вмешивается в 
чьи-либо выборы. Мы пом-
ним историю с последними 
выборами в Соединенных 
Штатах, когда начали 
ловить российских шпи-
онов. Сейчас российских 

хакеров ловят лондон и 
Берлин. А в белорусские 
выборы Россия будет вме-
шиваться или нет?

– Это удобная песня: 
дескать, Россия вмешает-
ся и все испортит. Даже в 
Америке после огромного 
скандала, связанного с яко-
бы имевшим место влияни-
ем России на ход последней 
президентской кампании, 
после двухлетних разби-
рательств выяснилось, что 
влияние было пшиком и зна-
чимость его была не толь-
ко преувеличена, но просто 
придумана. Мне кажется, что 
и в случае с Беларусью вли-
яние России излишне демо-
низируется. Нет у России 
инструментов, чтобы влиять 
на белорусскую нацию во 
время избирательных кампа-
ний. Особенно если учесть, 
что выборы у вас малоаль-
тернативные, а сейчас еще 
мы видим и скоропостиж-
ное назначение выборов на 
начало августа. Сами белору-
сы работают у себя гораздо 
более эффективно, нежели 
вмешательство России.

– Но белорусы помнят 
выборы 2010 года, когда по 
одному из российских теле-
каналов, контролируемых 
«Газпромом», пошли пять 
серий фильма «Крестный 
батька», и избиратели смо-

трели и ждали, что вот-вот 
чуть ли не прилетит взвод 
российских десантников 
этого «батьку» менять.

– Качество российского 
телевидения, его смотри-
бельность и степень доверия 
к нему с 2010 года сильно 
изменились. Если в 2010 
году то, что демонстрирова-
лось по 1-му каналу, по РТВ, 
по НТВ воспринималось в 
Беларуси, то сейчас доверие 
сильно упало.

Во-вторых, в Беларуси, 
как и в России, зона активно-
го поиска информации сме-
стилась в интернет. Беларусь 
в этом отношении – один из 
самых развитых регионов 
постсоветского пространства 
по распространению интер-
нета, по качеству контента, 
по умению им пользовать-
ся. И белорусским гражда-
нам достаточно посмотреть 
на статистику получения 
новостей, чтобы успокоить-
ся по поводу вмешательства 
России в дела вашей страны.

– Предположим, выдви-
гается кандидат в президен-
ты, решающий повторить 
«подвиг» лукашенко 1994 
года и прийти во власть 
с лозунгами единения с 
Россией. Россия услышит 
такого кандидата?

– Может быть, у кого-
то в России такие импер-
ские планы и были, чтобы 
со временем инкорпори-
ровать Беларусь. Но сейчас 
ситуация изменилась, и для 
российской политической 
и экономической элиты 
такой вариант неприемлем. 
Беларусь сегодня вполне 
устраивает Россию как стра-
на, вместе с которой, а ино-
гда и на территории которой, 
можно делать некоторые 
вещи, не вполне удобные, 
если речь идет о собственно 
России. Да, иногда появля-
ются неприличные по отно-
шению к Лукашенко вещи, 
как тот же «Крестный бать-
ка», другие телематериалы, 
представляющие его слабым 
или неумелым руководите-
лем (история с вирусом – 

особая история). И та сдер-
жанная позиция, которую 
предлагает Лукашенко: да, 
мы с Россией, но мы отдель-
но, – она гораздо выгоднее 
сегодня и Минску, и Москве. 
И если предположить гипо-
тетически, что появится 
такой кандидат, он не найдет 
понимания ни в России, ни 
в Беларуси. В Беларуси, как 
я знаю, далеко не все хотят 
объединения с Россией.

– Вы по должности 
хорошо знаете рынок 
политконсалтинга в России. 
Рассматривают ли рос-
сийские политтехнологи 
Беларусь как точку прило-
жения своих знаний и воз-
можность заработка?

– В России постоянно 
работает много наших коллег 
из Беларуси. Благодаря вла-
дению языком и пониманию 
российской ментальности 
они находят возможность 
применения своих способно-
стей. То же наблюдается и в 
Беларуси, но не в виде массо-
вого въезда российских спе-
циалистов. Это не централи-
зованный ввоз, а точечные 
приглашения лучших, чтобы 
изучить наиболее современ-
ные практики.

– Вы говорили об инте-
ресах российского бизнеса 
в Беларуси. Может ли слу-
читься так, что россияне 
дадут деньги кому-то из 
кандидатов в президенты 
Беларуси без согласования 
с Кремлем, на свой страх и 
риск?

– Без согласия Кремля это 
невозможно. Представители 
российского бизнеса, кто 
заходил в Беларусь, дела-
ли это по согласованию с 
Администрацией президен-
та. Если будет прямое зада-
ние Кремля «поиграть» с 
Лукашенко, то может и такое 
случиться, но явно не в дан-
ной ситуации. На этих бело-
русских выборах российский 
бизнес не играет.

Федор КОНСТАНТИНОВ.

Суд оставил под арестом  
экс-президента Армении

Суд общей юрисдикции Еревана отклонил ходатайство об освобождении 
третьего президента Армении Роберта Кочаряна из-под ареста под залог  

и гарантии. Об этом сообщает агентство «Новости-Армения».

ПРИНЦИПИАлЬНО!

ОтДыХ-2020

вОт ЭтО ДА!

У СОСЕДЕй

Ранее адвокаты Кочаряна 
подали ходатайство о его осво-
бождении из-под ареста на 
основании личных гарантий 
трех бывших премьер-мини-
стров Армении – Вазгена 
Манукяна, Хосрова Арутюняна, 
Карена Карапетяна. Каждый 
из поручителей обязался пре-
доставить в качестве залога 
500 тыс. драмов (около 1 тыс.
долларов).

Основанием для ходатай-
ства послужило то обстоя-
тельство, что 65-летний экс-
президент в силу возраста 
относится к группе риска в 
связи с пандемией коронави-
руса и не может до окончания 
судебного процесса находить-
ся в уголовно-исполнитель-
ном учреждении.

«Суд ознакомился с хода-

тайством защиты об изме-
нении меры пресечения, пред-
ставленными документами о 
личных гарантиях, а также 
позицией стороны обвинения 
и вынес решение о его отклоне-
нии», – заявила судья.

Экс-президенту Кочаряну 
и другим фигурантам «дела 
1 марта» (Сейрану Оганяну, 
Юрию Хачатурову и Армену 
Геворкяну) предъявлены обви-
нения в свержении консти-
туционного строя в Армении 
(по делу о беспорядках 1–2 
марта 2008 года). Кочарян так-
же обвиняется в получении 
взятки в особо крупных раз-
мерах (по другому уголовному 
делу).

Армянская оппозиция 
во главе с первым президен-
том страны Левоном Тер-

Петросяном, который балло-
тировался на президентских 
выборах 19 февраля 2008 года 
и проиграл их, проводила с 
20 февраля в центре Еревана 
митинги, выражая недоволь-
ство итогами голосования. 1–2 
марта 2008 года акции про-
теста вылились в беспорядки 
и столкновения митингую-
щих с силами правопорядка, 
в результате которых погиб-
ли десять человек, более 200 
были ранены.

Игорь КИЗИМА,  
Чрезвычайный и Полномочный Посол  

Украины в Беларуси:

«Крым – это Украина!»
Посол Украины в Беларуси Игорь Кизима дал комментарий по поводу  

76-й годовщины депортации крымскотатарского народа.
– 76 лет назад, 18 мая 1944 

года, по решению тоталитар-
ной сталинской власти орга-
нами НКВД была осущест-
влена преступная депортация 
крымскотатарского народа с 
территории его исторического 
проживания – Крыма – в отда-
ленные районы Узбекистана, 
Казахстана и Российской 
Федерации, – обращает вни-
мание дипломат. – Только в 
первые годы изгнания умерла 
почти половина всех депор-
тированных крымских татар. 
Период запрета возвращаться 
на Родину, в Крым, продол-
жался до 1989 года и сопро-
вождался целенаправленной 
языковой и культурной асси-
миляцией.

В знак памяти о тра-
гедии крымскотатарского 
народа сегодня на зданиях 
посольств Украины по все-
му миру размещены крым-
скотатарские флаги с черной 
лентой. Не стало исключени-
ем и Посольство Украины в 
Республике Беларусь.

К величайшему сожале-
нию, трагедия крымскотатар-
ского народа повторилась в 
2014 году, когда Российская 
Федерация захватила и неза-
конно попыталась аннекси-

ровать Крым, который явля-
ется неотъемлемой частью 
Украины. Систематические 
репрессии, преследования и 
нарушения прав крымских 
татар, которые оказывали 
сопротивление российской 
вооруженной агрессии, заста-
вили тысячи крымских татар, 
коренной народ Крыма, поки-
нуть свои дома и уехать в 
материковую Украину.

Сегодня было обнародо-
вано Совместное заявление 
министров иностранных дел 
Украины, Эстонии, Грузии, 
Латвии, Литвы и Польши к 
76-й годовщине депортации 
крымскотатарского наро-
да, в котором осуждается 

агрессивная политика РФ в 
отношении Украины и новые 
репрессии против крымско-
татарского народа.

Призываем Россию пре-
кратить нарушение фунда-
ментальных принципов меж-
дународного права, в полной 
мере выполнить резолю-
ции Генеральной Ассамблеи 
ООН о ситуации с права-
ми человека в Автономной 
Республике Крым и городе 
Севастополь, Украина, и 
требования международно-
го сообщества относитель-
но деоккупации Автономной 
Республики Крым и города 
Севастополь.

Крым – это Украина!

В Греции открыли пляжи:  
тысячи людей и заторы  

на подъездах
В Греции в субботу 16 мая открыли более 500 

организованных пляжей, которые должны работать  
с соблюдением строгих рекомендаций по охране 

здоровья и безопасности из-за пандемии коронавируса.

Среди обязательных мер – 
ограничение в 40 человек на 
1000 квадратных метров пло-
щади и расстояние не менее 4 
метров между зонтиками от 
солнца, а между лежаками – не 
менее метра.

Большое количество авто-
мобилей время от времени 
вызывало заторы на побере-
жье, в результате чего маши-
ны по нескольку часов доби-
рались до места назначения, 
тогда как температура в гре-
ческой столице достигает +39 
градусов.

На популярном пляже 
Алимос, что находится к югу 
от Афин, люди стояли в оче-

реди с раннего утра, чтобы 
занять место под солнцем.

На соседнем пляже сотруд-
ники ходили между шезлон-
гами с громкоговорителями и 
призывали людей сохранять 
безопасное расстояние друг от 
друга.

Напомним: авиакомпания 
Aegean Airlines собирается 
частично возобновить между-
народные рейсы с конца мая.

Как сообщалось ранее, 
Греция планирует официально 
начать туристический сезон с 
1 июля и подготовила деталь-
ный план осторожной переза-
грузки туристического секто-
ра на фоне пандемии.

Тысячи румын, желающих вернуться домой, 
образовали огромные очереди на границе

Тысячи румын были вынуждены часами стоять в очереди на границе, не соблюдая безопасного 
расстояния, после смягчения с 16 мая условий въезда в страну.

Из-за осложненных про-
цедур пропуска, к которым 
относится эпидемиологиче-
ский контроль, и огромного 
количества граждан, желаю-
щих вернуться в Румынию, 
на венгерско-румынской гра-
нице образовались огромные 
очереди. На пункте пропуска 
«Надлак» время ожидания 
составляло 8 часов.

По сообщениям 
СМИ, в очередях скопи-
лось более 16.000 человек. 
Правоохранители призвали 
людей соблюдать дистанцию, 
но это не дало результата. 

Сообщалось о спонтанных 
акциях протеста.

Власти срочно увеличи-
ли количество пунктов про-
пуска и пограничников на 
местах.

Сейчас румынским 
гражданам не обязатель-
но проходить 14-дневный 
карантин в специально 
установленном месте, как 
это было раньше во вре-
мя действия чрезвычайного 
положения, но они обязаны 
пройти эпидемиологиче-
ский контроль на границе 
и самоизолироваться дома.

Польская оппозиция сменила кандидата  
на президентских выборах

«Гражданская коалиция», главная оппозиционная сила Польши, выдвинула мэра Варшавы  
Рафала Тшасковского кандидатом на президентских выборах.

Вице-спикер Сейма 
Малгожата Кидава-Блоньска 
объявила о своем решении 
выйти из гонки за президент-
ское кресло. После этого оппо-
зиция столкнулась с необхо-
димостью выдвинуть нового 
кандидата на пост президента.

«Я рад сообщить вам 

в этот момент, что еди-
ногласная рекоменда-
ция Национального сове-
та «Гражданской плат-
формы», представленная 
нашим партнерам по коа-
лиции, – это рекомендация 
для мэра Варшавы Рафала 
Тшасковского», – сказал 

Борис Будка, председатель 
«Гражданской платформы», 
которая является основной 
силой в «Гражданской коали-
ции».

Будка подчеркнул, что бла-
годаря решимости Кидавы-
Блоньской, чиновников мест-
ных органов власти, Сената 

и «Гражданской коалиции» 
«плохие, несправедливые 
и опасные выборы в мае не 
состоятся».

Следует отметить, что в 
качестве возможного кандида-
та в президенты в оппозиции 
рассматривали и экс-главу 
МИД Радослава Сикорского.

Медицинские  
работники  

в Бельгии устроили  
«коридор позора» 
премьер-министру
В одной из больниц Брюсселя 

разгневанные медицинские работники 
встретили молчаливым протестом 

премьер-министра Бельгии  
Софи Вилмес.

КАлЕйДОСКОП

В символической акции 
приняли участие около 
сотни медсестер, врачей, 
технических и админи-
стративных работников 
больницы Святого Петра. 
Они устроили «коридор 
позора», повернувшись 
спинами к автомобилю 
премьера, когда она при-
была в больницу.

Работники больницы 
объяснили, что показали 
спины так же, «как поли-
тики поворачиваются спи-
нами на наши призывы о 
помощи».

Больница с начала 
эпидемии находится в 
эпицентре коронакри-
зиса, будучи опорной 
для пациентов с под-
твержденной инфекци-
ей. Первый в Бельгии 
пациент с коронавирусом 

лечился там после воз-
вращения из Уханя.

Работники больницы 
разочарованы тем, как 
правительство справля-
ется с коронакризисом, 
и его подходом к системе 
здравоохранения в целом, 
включая сокращение бюд-
жета, низкие зарплаты и 
недостаток персонала.

Они также недовольны 
попытками правительства 
набрать неквалифицирован-
ный персонал для оказания 
помощи медсестрам, вместо 
того чтобы оплатить услуги 
опытных специалистов.

В Бельгии один из 
самых высоких в Европе 
показатель смертности от 
коронавируса. С начала 
пандемии умерли более 
9000 человек и 55.000 
инфицированы.
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КНІжНАЯ  ПАлІЦА

«На парозе дабрыні і болю»
Мікола Чарняўскі ў адрозненне ад пераважнай большасці 

сваіх равеснікаў-пісьменнікаў, якія набывалі веды на філфаку 
Белдзяржуніверсітэта стацыянарна, вучыўся на вячэрнім 
аддзяленні. Таму і працаваць пайшоў раней за іх. І амаль усё 
жыццё, не лічачы замежнай рэдакцыі радыё, – у дзіцячых 
выданнях: рэдакцыях газеты «Піянер Беларусі», часопісаў  
«Бярозка»  і  «Вясёлка». Не было беларускага дзіцячага пісьменніка 
той пары, з якім яму не выпала б шчасце сустрэцца, бо  яшчэ да 
таго,  як выдаць творы асобнай кнігай, гэтыя дзіцячыя выданні 
знаёмілі з імі юных чытачоў. 

Успаміны таго часу якраз і леглі ў аснову кнігі літаратурных 
партрэтаў Міколы Чарняўскага «На парозе дабрыні і болю»,  якая 

нядаўна пабачыла свет у выдавецтве «Народная асвета». Перад 
чытачамі паўстаюць светлыя постаці беларускіх пісьменнікаў Янкі 
Маўра, Уладзіміра Дубоўкі, Станіслава Шушкевіча, Васіля Віткі, 
Рыгора Барадуліна, Артура Вольскага, Анатоля Грачанікава, Хведара 
Чэрні, Яўгеніі Янішчыц,  Анатоля Сербантовіча, Міколы Маляўкі…

Узгадваем пра кнігу Міколы Чарняўскага яшчэ і з той нагоды, 
што ў ёй нямала старонак прысвечана вядомаму гомельскаму 
пісьменніку, шматгадоваму актыўнаму аўтару «Народнай Волі» 
Міхасю Даніленку.

Менавіта ягоны літаратурны партрэт з кнігі  Міхася 
Чарняўскага «На парозе дабрыні і болю» ў некалькі скарочаным і 
абноўленым выглядзе мы і прапануем увазе нашых чытачоў. 

Мікола ЧАРНЯЎСКІ

«Пагрукала восень кіем у акно…»
…Крышку перайначыўшы крылатыя 

куляшоўскія радкі, можна паўтараць іх 
як малітву ва ўсе часіны нашага жыц-
ця: «Кожны мае свой кут, родны кут на 
зямлі, кут, дзе мары, як гордыя сосны, 
раслі...»

Для Міхася Даніленкі такім кутком, 
такою старонкай з’яўляецца Лоеўшчына. 
Тут, у вёсцы Ястрабка, ён 28 кастрычніка 
1922 года нарадзіўся, зрабіў першыя 
крокі. Калі споўнілася тры гады, давя-
лося памяняць месца жыхарства – разам 
з бацькамі пераехаў у пасёлак Бодры. 
«У Бодрым, – згадваў пісьменнік, – 
прайшло маё дзяцінства. Адсюль я са 
зрэбнай торбачкай хадзіў у пачатковую 
ястрабскую школу. А пасля вучыўся ў 
Баршчоўскай сямігодцы...» Адсюль 
жа будучы пісьменнік, скончыўшы 
сямігодку, пехатою насіў здаваць даку-
менты ў Рэчыцкае педвучылішча, дзе 
ўжо вучыўся яго старэйшы брат. «На 
ўсё жыццё запомніліся ўрокі літаратуры, 
якія вяла Надзея Прохарава, – з 
цеплынёй успамінаў Міхась Пятровіч. 
– Менавіта яна прывіла нам, навучэн-
цам, спрадвечную любоў і пашану да 
роднага слова. Толькі мы здалі апошні 
дзяржаўны экзамен, як пачалася Вялікая 
Айчынная вайна...»

Мабілізаваны ў першыя ж дні вай-
ны ў войска, ён спачатку прайшоў 
вучобу ў запасным палку ў паўночным 
Казахстане, стаў знішчальнікам танкаў, 
а потым трапіў на Паўднёва-Заходні 
фронт. Вясною 1942 года ў баях пад 
Харкавам быў кантужаны і апынуўся ў 
нямецкім палоне. Змардаваны, знясілены 
ад голаду, з сотнямі такіх жа нявольнікаў 
прабіваў штольні ў аўстрыйскіх скалах 
для гідраэлектрастанцыі, будаваў канат-
ную дарогу, цягаў вялізныя скрыні, гру-
жаныя камянямі ды цэментам. На пачат-
ку вясны 1944 года Міхасю Даніленку 

і яшчэ двум ваеннапалонным удалося 
зрабіць пралаз у калючай агароджы і 
ўцячы ў горы. Пасля неспадзяванай 
сутычкі ў гарах з паліцэйскім іх заста-
лося ўжо двое: ён і даваенны выпускнік 
Растоўскага медінстытута Сцяпан 
Халайчаў.

Пра здзекі і пакуты лагернага жыц-
ця, а таксама пра ўцёкі з палону Міхась 
Даніленка пазней расказаў у апавяданні 
«Штраус у апраметнай» і аповесці 
«Альпы», а мне незадоўга да смерці – у 
сваім лісце. Узнаўляючы падзеі той далё-
кай альпійскай пары, Міхась Пятровіч 
неяк прызнаўся: «Успамінаць, як уцякаў 
з палону, не люблю. Здаецца, толькі адзін 
раз неяк, седзячы за святочным сталом, 
прызнаўся сыну Сашу, як гэта нялёгка». 
Ды ўсё ж, думаю, большасці з тых, хто не 
чытаў аповесці, цікава будзе даведацца, 
як гэта было. Тым болей што яго ўспамін 
– гэта ж не мастацкі твор.

«Знясіленыя, мы блукалі па Альпах 
не адзін тыдзень. Баяліся распаль-
ваць агні: з даліны дым віднеўся за 
некалькі кіламетраў, – прыгадваў 
Міхась Пятровіч. – Часам адлежваліся 
ў хлеўчуках высока над далінай. У 
іх запаслівыя аўстрыйскія баўэры 
нарыхтоўвалі сваім рагулям сена... 
Нас затрымалі на адной са станцый у 
даліне. Нікога нават не здзівіла, што 
двое дахадзяг драмалі каля будынка 
чыгуначнай станцыі... Мне хочацца ў 
думках у соты раз падзякаваць пажы-
лым дзядзькам-салдатам (аўстрыйцам) 
з даўжэзнымі вінтоўкамі. Відаць, яшчэ 
з часоў імперыялістычнай вайны. Дзень 
і ноч яны гналі нас у бок да граніцы 
са Швейцарыяй. Ніколі не думаў, што 
можна ісці і адначасова спаць. Тыцнешся 
лбом у спіну таго, хто сунецца перад 
табой, агаломшышся на нейкі міг, а 
потым зноў упадаеш у забыццё...

Толькі калі ступілі на нейтральную 
швейцарскую зямлю (многія, помню, 
падалі і цалавалі яе), нам канваіры абра-
давана паведамілі: «Удалося адарвацца 
ад нацыстаў, якія павінны былі абавяз-
кова ўсіх вас знішчыць...» У Швейцарыі 
мы нейкі час лічыліся інтэрніраванымі. І 
паціху рыхтаваліся да пераезду ў занятую 
савецкімі войскамі Германію. Дарэчы, 
у горадзе Плаўэн у ваеннай часці, дзе 
спачатку я служыў, я падахвоціўся 
быць... мастаком. Афармляў «чырвоны 
куток». Маляваў фарбамі ордэны Леніна, 
Чырвонага Сцяга, Чырвонай Зоркі. Па 
клетках маляваў партрэты маршалаў 
Варашылава, Будзённага, Жукава... Калі 
скончылася вайна, я з Рэчыцы праз 
Ястрабку вяртаўся з салдацкім рэчавым 
мяшком за спінай у свой Бодры. Пасля 
працаваў настаўнікам роднай мовы і 
літаратуры ў Казярожскай сямігадовай 
школе».

У 1952 годзе Міхась Даніленка 
завочна скончыў Гомельскі педагагічны 
інстытут, мабыць, спадзеючыся пра-
цягваць настаўніцкую працу. Будучы 
школьным выкладчыкам, ён часта 
выступаў з вершамі, апавяданнямі і 
нарысамі на старонках сталічных 
літаратурных выданняў, у абласной 
газеце «Гомельская праўда». І калі 
там вызвалілася пасада, яму са зго-
ды рэдактара газеты Івана Матыля 
прапанавалі перайсці на працу ў рэдак-
цыю. Ён згадзіўся: усё ж журналісцкая 
праца бліжэй да працы пісьменніцкай. 
Тым болей што на гэты час мала-
ды празаік Міхась Даніленка ўжо 
з’яўляўся паўнапраўным членам Саюза 
пісьменнікаў Беларусі. 

За трыццаць гадоў, што былі адда-
дзены рэдакцыйнай працы, Міхась 
Пятровіч, сціплы па сваёй натуры, 
ніколі не імкнуўся рознымі праўдамі і 

няпраўдамі «выбіцца ў начальства», 
узвысіцца, шчыраваў на пасадзе стар-
шага літаратурнага работніка ў аддзеле 
культуры, дзе я яго і ўбачыў упершы-
ню. Спытаўся аднойчы па сваёй мала-
дой наіўнасці, чаму загадчыкам аддзела 
з’яўляецца не ён, пісьменнік, а жанчына-
журналістка, ціхмяная, прыветлівая 
Зоя Іванаўна, якая сядзела з ім у адным 
пакоі. «А навошта гэта мне? – амаль 
здзівіўся, шчыра пасміхнуўшыся, Міхась 
Пятровіч. – Я ж беспартыйны. Праўда, 
калі б дужа захацеў, то прынялі б у 
партыю. Затое працую спакойна, воль-
ны сам сабе, не трэба кожны дзень 
мазоліць вочы рэдактару на розных там 
пяцімінутках да паўдня. Што ад мяне 
патрабуецца – зраблю, здам у сакратары-
ят – і вольны, магу заняцца сваім. Задум, 
дзякуй богу, хапае».

Задум і сапраўды хапала. 
Назіральны, удумлівы празаік Міхась 
Даніленка асабліва не адчуваў неда-
хопу жыццёвага матэрыялу для сваіх 
твораў. Шматлікія ўражанні ад сустрэч 
з вяскоўцамі, рабочымі, воднікамі, 
леснікамі, настаўнікамі, аграномамі, 
заатэхнікамі, студэнтамі, а потым і 
нафтаздабытчыкамі Палесся клаліся 
ў аснову не толькі надзённых газет-
ных матэрыялаў, але, прайшоўшы праз 
прызму аўтарскага пераасэнсавання, 
мастацкага заглыблення ў чалавечыя 
пачуцці і характары, вывераныя сэрцам, 
пад пяром пісьменніка пераўвасобіліся 
ў адметныя літаратурныя творы – 
аповесці, апавяданні, нарысы, абразкі, 
нявыдуманыя былі. Сабраныя ў кнігах 
«Майская навальніца», «Наваселле», 
«Наш дом», «Запаветны акіян», «Маці 
Мар’я», «Журлівіца», «Родная зямля», 
«Дзве зоркі», яны кранаюць сваёй 
праўдзівасцю, тонкім веданнем жыц-
ця і чалавечай псіхалогіі, тых з’яў і 

рэчаў, пра якія піша, замілаванасцю да 
роднай зямлі, да людзей – працавітых, 
сумленных, шчырых, чулых, добрых 
сэрцам і душой…

Як былы настаўнік, не забыў 
Міхась Даніленка маленькіх чытачоў, 
школьнікаў. Яго апавяданні і казкі, адра-
саваныя дзецям, выходзілі асобнымі 
кніжкамі («Вернасць слову», «Зачараваны 
гарлачык», «На вуліцы Сонечнай», 
«Ключы бабулі Зімы») і ўвайшлі ў многія 
школьныя чытанкі і падручнікі. За тво-
ры, што рэгулярна змяшчаліся ў часопісе 
«Вясёлка», пісьменнік быў уганараваны 
рэдакцыйнай прэміяй імя Васіля Віткі. 
Гэта ўзнагарода, па прызнанні Міхася 
Пятровіча, такая ж дарагая, як і тыя, 
што атрымаў раней за мужнасць і добра-
сумленную працу, – ордэн Айчыннай 
вайны ІІ ступені, Ганаровыя граматы 
Вярхоўнага Савета рэспублікі, нагрудны 
знак «Выдатнік друку Беларусі».

Пасля выхаду на пенсію Міхась 
Пятровіч змяніў звыклы гарадскі лад 
жыцця на вясковы: перабраўся жыць 
на родную Лоеўшчыну, дзе ў вёс-
цы Багатая Града (апошнім часам у 
пісьмах да мяне ён надпісваў чамусьці, 
магчыма, бліжэй да гістарычнай назвы 
– Бедная Града), займеў невялікую 
гаспадарку, якая асабліва ў летнюю 
пару давала клопатны сялянскі занятак 
рукам ды нагам, лячыла ад гарадскога 
тлуму і мітусні. Знаходзіўся час такса-
ма, каб нешта напісаць. І для дарослых, 
і для дзяцей.

Аднак з гадамі глушэла вёска, пусцелі 
хаты, быллём ды пустазеллем зарасталі 
агароды. Няўтульна станавілася ў 
Багатай Градзе. А тут яшчэ адна бяда 
– не стала вернай спадарожніцы жыц-
ця, маці яго дзяцей Галіны Мікалаеўны. 
Якая там гаспадарка, калі сілы ўжо не 
тыя, няма ранейшай падмогі, звыкла-

га сямейнага цяпла. Давялося прасіць 
дзяцей, каб часцей забіралі ў горад. І не 
толькі на зіму...

Цяпер, калі выпадалі цёплыя ды 
пагодлівыя дні, Міхась Пятровіч любіў 
пасядзець на лаўцы каля Любенскага во-
зера, што знаходзіцца ў тым мікрараёне 
Гомеля, дзе ён жыў. Пасядзець і 
паназіраць, «як вастракрылыя чайкі, 
што зрэдку пралятаюць паўз другі бераг, 
зніжаюцца да самай вады, а потым зноў 
узмываюць у неба. За апошнія гады іх 
значна паменшала...»

Але не ўсе дні бывалі ясныя, сонеч-
ныя з раніцы да вечара. Нечакана 
набягалі хмары, чуліся далёкія гры-
моты, узварухнуўшы ў душы і сэрцы 
незагойныя, як раны, успаміны. І тады 
клаліся на чысты аркуш паперы словы: 
«На небе часта пагрымлівае. А я зрэд-
час успамінаю 22 чэрвеня 1941-га. Не 
прывядзі, Божа...»

Але, як ні хацелася б таго, шлях 
зямнога жыцця кожнага з нас не можа 
працягвацца бясконца, не можа быць 
вечным. Асабліва ў такіх людзей, каму, 
прайшоўшы праз пекла фашысцкай 
няволі, удалося цудам выжыць, быц-
цам нанава нарадзіцца на свет: 24 
лютага 2019 года Міхася Пятровіча 
Даніленкі не стала. Яму ішоў дзевяно-
ста сёмы год.

Адно суцяшае ў гэтай непазбежнасці 
зямнога існавання: лёс усё ж быў 
па-свойму спагадлівы да пісьменніка-
ветэрана, даволі шчодра кампенсаваўшы 
яму бязлітасна адабраную вайною мала-
досць і ўсе пакуты, што выпалі на яго 
долю, не адным дзясяткам гадоў паз-
нейшага жыцця. Магчыма, таксама не 
заўсёды дужа лёгкага і бязвоблачнага, але 
ж – мірнага, нават у нечым шчаслівага, 
не пазбаўленага часін зямной радасці і 
не ў меншай меры – творчай.

Синяки на теле, ломота в спине
О «ковид» и его последствиях для организма рассказывает известный белорусский дирижер Ольга Янум.

МАЗ повесил 
на самосвал мегамаску

И призвал белорусов думать о здоровье

тРЕвОжНАЯ тЕмА

Когда я позвонила Ольге 
Евгеньевне Янум, то не узнала ее 
голос. Руководитель прославленного 
коллектива, хоровой капеллы име-
ни Ширмы, человек, дикция, тембр, 
звучность голоса которого, можно 
сказать, были образцовыми, теперь 
говорит еле-еле. Известный дирижер 
перенесла COVID-19, не догадываясь 
об этом. Окончательно свалили жен-
щину в постель уже тяжелые ослож-
нения. Словом, история болезни 
Ольги Янум довольно нестандартная, 
болезнь, которая напала на челове-
чество, развивается в каждом орга-
низме по-разному, а знаний о вирусе 
пока очень мало, чтобы поставить 
правильный диагноз по первым же 
симптомам.

– Что с вашими голосовыми 
связками, Ольга Евгеньевна?

– Наверное, это результат 
лекарств, которые я принимаю сей-
час во множестве. Могу постараться 
говорить громко и ясно, но пока про-
сто берегу голос.

– Как начиналась ваша болезнь?
– Долгая история. Больничный 

мне открыли еще 6 апреля, поста-
вили диагноз «ОРВИ». У меня были 
слабость, температура, хотя и невы-
сокая, но держалась очень долго. 
Прописали антибиотики. После двух 
недель домашнего режима я, как 
требуют правила, пошла в поликли-
нику закрывать больничный. При 
этом чувствовала себя отвратитель-
но, по дороге чуть не падала с ног. 
Больничный закрыли, но на работу 
я, к счастью, не вышла, так как всех 
артистов Белгосфилармонии отпра-
вили в социальный отпуск до конца 
мая. Мне сначала даже казалось, что 
я, в принципе, здорова. Хотя жутко 
ломило спину… Но рентген, кото-
рый за время больничного мне дела-

ли дважды, почему-то не показывал 
воспаления легких. Да, к сожалению, 
есть вопросы к ранней диагностике… 
А через несколько дней после закры-
тия больничного листа у меня по 
всему телу пошли синяки, я заметила, 
что даже мои малюсенькие царапины 
почему-то не заживают очень долго. 
И я снова пошла – побежала! – на 
прием к участковому врачу: «Что со 
мной творится?!»

В тот же день, очень оперативно, 
меня положили в 9-ю больницу, в 
отделение, которое занимается про-
блемами крови. Там мне сделали ком-
пьютерную томографию, и вот она 
показала, что у меня двусторонняя 
пневмония – и это практически спу-
стя месяц! Оказалось, что «ковид» 
у меня был, но уже прошел, зато 
оставил «в наследство» осложнение 
на систему кроветворения. Такая 
вот атипическая реакция на вирус: 

теперь у меня проблема с тромбоци-
тами. Сейчас идет очень длительный 
восстановительный процесс.

Ольга Евгеньевна очень благодар-
на врачам и медсестрам, говорит, 
что уход за ней был великолепный, 
работа медперсонала выше всяких 
похвал: самоотверженные, внима-
тельные. Она рада, что смогла убе-
речь от вируса свою семью: детей не 
видела полтора месяца, они жили с 
папой в отдельной квартире.

– Проблема в том, что у меня не 
было положительного теста на «коро-
ну», – рассказывает дальше Ольга Янум. 
– Да и врачи не знают толком, как с 
ней бороться. Всё экспериментальным 
методом: кому-то помогает, а кто-то, к 
сожалению, не выдерживает. Сейчас 
принимаю лекарства для восстановле-
ния крови. Я получила сильнейший удар 
по иммунитету, так что выздоровление 
– дело не одной недели.

– А что происходит в коллек-
тиве хора? Как известно, в капелле 
многие заболели, примерно треть 
артистов.

– Почти все заболевшие уже 
выздоровели. Некоторые переболели 
сильно, но, слава Богу, все живы. Я 
очень переживаю за наших артистов. 
«Ковид» – очень серьезное заболе-
вание, очень. Непредсказуемое. Вот 
у меня не было кашля, не было уду-
шья, кислородной недостаточности. 
Ничего. Только слабость, бессилие, 
и температура держалась неделю. Да, 
отсутствовал аппетит, не чувствова-
ла запахов. Но кашля-то не было! 
А «ковид», видите, какой коварный 
– в это время разрушал кровенос-
ную систему организма. Надо быть 
внимательным к симптомам: если ты 
не задыхаешься, то это еще не факт, 
что ты не болен. Долго держащаяся 
температура – вот главный показа-
тель, у меня она не сбивалась больше 
недели. Это главный симптом, чтобы 
идти и делать КТ. Но, к сожалению, у 
нас на КТ сейчас попасть проблема-
тично – даже в частных медучреж-
дениях. Врачи дают направление, но 
везде такой наплыв пациентов… Мне 
КТ сделали, только когда я попала в 
больницу, после третьего рентгена, 
уже в «девятке», и только тогда он 
наконец показал изменения в легоч-
ной ткани.

– Какое настроение у ваших кол-
лег? Знаю, что в коллективе был 
момент неконтролируемой агрессии 
в ваш адрес за то, что вы как руко-
водитель не смогли уберечь подчи-
ненных от инфекции.

– Знаете, на самом деле я могу 
это понять: люди столкнулись со 
страшной ситуацией, никто к ней не 
был подготовлен морально. Я пыта-
лась предотвратить распространение 

вируса как могла, много раз проси-
ла директора филармонии дать для 
репетиций хора другое – большое 
– помещение. Старалась не собирать 
хор вместе, а проводить репетиции 
по группам. Но не успела довести 
этот организационный процесс до 
конца, сама свалилась от болезни. Я 
абсолютно не обижаюсь на коллег, 
многие люди сейчас в отчаянии, поэ-
тому ищут, кого бы сделать крайним. 
Мои усилия в попытках максимально 
оградить людей от вируса, поверьте, 
были колоссальными. Но хор – не 
моя частная лавочка. Если бы я имела 
полномочия отменить работу… Но я 
не имела на это права.

– Как думаете, где вы зарази-
лись?

– Это могло произойти где угод-
но. Хотя я ходила постоянно в маске 
и принимала все меры предосторож-
ности. Но «ковид» очень контагио-
зен – у него высокая степень про-
ницаемости. Мне очень жалко людей, 
пострадала большая часть капеллы. 
Это серьезный урок, печальная исто-
рия, я очень переживаю за всех.

– Что говорят врачи: сколько 
времени нужно теперь организму 
на восстановление?

– Очень долго… Но я стараюсь 
быть на позитиве, никаких отрица-
тельных эмоций – это очень важно. В 
первую очередь очень хочу, чтобы все 
артисты выздоровели, чтобы с ними 
все было хорошо. Конечно, пере-
оценка ценностей в будущем неиз-
бежна, всё, наверное, будет теперь 
по-другому, но надеюсь, что общие 
пережитые невзгоды дадут всплеск 
творчества. Обиды и претензии 
пройдут, и мы сможем сделать что-
то прекрасное для искусства нашей 
страны.

Елена МОЛОЧКО.

АКЦИЯ

Необычную карти-
ну можно было на днях 
видеть рядом с проходной 
Минского автозавода. На 
площадке у центрального 
входа предприятия стоял 
самосвал МАЗ с гигантской 
медицинской маской на 
кабине. Сшили ее в хол-
динге «БЕЛАВТОМАЗ» и 
повесили на грузовик спе-
циально, чтобы призвать 
белорусов заботиться о 
своем здоровье во время 
пандемии коронавируса.

Маска получилась огром-
ной – размером 2,5 на 1,5 
метра. По форме и структу-
ре она полностью повторяет 
медицинскую маску, только 
выполнена в гигантских про-
порциях. На маску нанесена 
надпись «Спасибо!».

Мегамаску «носит» 
столь же внушительный 
самосвал-титан 65262L, 
который с легкостью пере-
возит до 36,7 тонны сыпу-
чих грузов. К машине 
защитная ткань крепится 
с помощью двух прочных 
резинок. В маске есть даже 
защипы для правильной 

циркуляции воздуха.
Маску для МАЗа сшили 

с благой целью – напом-
нить белорусам о необхо-
димости соблюдать меры 
осторожности и поблагода-
рить медиков за их самоот-
верженный труд в условиях 
пандемии.

«Тем самым мы хотим 
обратить внимание людей 
на то, как важно сейчас 
носить маски и соблюдать 
социальную дистанцию 
в общественных местах. 
Пока не пройдет пандемия, 
нужно быть осторожны-
ми и заботиться о себе. А 
для нас как предприятия 
нет ничего важнее здоро-
вья наших сотрудников и 
клиентов», – поясняют на 
Минском автозаводе.

МАЗ также участву-
ет в изготовлении средств 
индивидуальной защиты. 
В швейном цеху завода за 
последнее время сшили 
1200 медицинских масок с 
высокой степенью защиты, 
1500 специальных костю-
мов, 500 халатов и 1000 
шапок.
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Міхася СКОБЛЫ
100 РАДКОЎ

Міхася СКОБЛЫ
100 РАДКОЎ

Непахаваны 
Бядуля

У свой час мне даводзілася часта бываць у нашага 
літаратурнага старэйшыны Максіма Лужаніна. Аўтар 
выдатнай кнігі «Колас расказвае пра сябе» цікава 
апавядаў і пра сваё жыццё – няспешна, з непаўторнай 
лужанінскай інтанацыяй, часам падмацоўваючы свае 
гісторыі «рэчавымі доказамі».

Помню лёгкі ядлоўцавы кій – падарунак ад Якуба 
Коласа, які сціпла стаяў у калідоры. Помню срэбную 
чарачку – вясельны падарунак ад Янкі Купалы, з якой 
дазвалялася прыгубіць хмельнага пітва і гасцям. Але 
найбольш уразілі мяне не названыя памяткі-рэліквіі, а… 
урна з прахам пісьменнікавай жонкі, таленавітай паэткі 
Яўгеніі Пфляўмбаўм. Стаяла тая урна на ніжняй паліцы 
кніжнай шафы, адкуль я па просьбе гаспадара даставаў 
нейкія старыя выданні.

«Жэня чакае мяне», – спакойна патлумачыў 
дзевяностагадовы Лужанін, заўважыўшы маю 
збянтэжанасць. Але да мяне тады так і не дайшло, навошта 
спатрэбілася ператвараць звычайную гарадскую кватэру 
ў калумбарый. Магчыма, я не ведаў нейкіх сямейных 
абставін. Пражыўшы разам амаль семдзесят гадоў, муж 
і жонка ўрэшце апынуліся пад адным надмагіллем на 
зацішных могілках у вёсцы Паперня з паўночнага боку 
Мінска. Ён перажыў яе на пяць гадоў…

Пра тую даўнюю вусцішную гісторыю з пахавальнай 
урнай у кніжнай шафе нагадала мне гісторыя сучасная. 
Напомню тым, хто не ў тэме. Амаль тры месяцы 
таму ў горадзе Уральску на поўначы Казахстана быў 
эксгумаваны прах Змітрака Бядулі і ў цынкавай скрыні 
дастаўлены ў Беларусь. Эпапея з перапахаваннем 
асвятлялася ў СМІ, пасля яе завяршэння арганізатары 
– кіраўнік Фонду Магдалены Радзівіл Аляксандр Сапега 
і дырэктар Дзяржаўнага музея гісторыі беларускай 
літаратуры Міхаіл Рыбакоў – нават зладзілі адмысловую 
прэс-канферэнцыю. На якой нечакана высветлілася, што 
месца апошняга спачыну для Бядулі на радзіме пакуль не 
вызначана. Было таксама паведамлена, што яго магіла ва 
Уральску знаходзілася ў вартым жалю стане.

Што да занядбанай магілы, то тут здзіўляцца не 
прыходзіцца. Гэта ў Беларусі Бядуля – класік, чые 
творы вывучаюцца ў школе, а для казахаў ён адзін 
з эвакуіраваных у 1941-м, каго напаткала раптоўная 
смерць проста на пероне мясцовага вакзала. Так ужо 
атрымалася: пісьменнік адлучыўся па кіпень і не паспеў 
ускочыць на прыступку вагона адыходзячага цягніка. 
Кінуўся бегчы наўздагон, і – не вытрымала сэрца, 
памёр проста на рэйках. Пазней сведка той трагедыі 
Артур Вольскі ўспамінаў: «Ва Уральску ішоў першы 
снег, а Бядуля ляжаў пад адкрытым небам на пагорку 
з каменнага вугалю ў сінім гарнітуры, з ордэнам 
Працоўнага Чырвонага Сцяга...»

Мушу зазначыць, што ў мяне не выклікае сумненняў 
само перапахаванне – справа неабходная і пачэсная. 
Але нездарма кажуць у народзе: не ганьбуй старыя 
боты, пакуль новых не пашыў. Як выглядае, з «новымі 
ботамі» ў Мінску ўзніклі пэўныя праблемы. Аляксандр 
Сапега на прэс-канферэнцыі патлумачыў, што, «як толькі 
план перапахавання будзе падрабязна распрацаваны і 
ўзгоднены з рознымі міністэрствамі, дэталі стануць 
вядомыя грамадскасці. А надмагільны помнік з’явіцца ў 
выніку творчага конкурсу сярод скульптараў».

Атрымліваецца, Бядулю выкапалі і везлі ў Мінск, не 
маючы плана перапахавання? Не парупіўшыся папярэдне 
пра адпаведны помнік?

Удакладню: усё адбылося тры месяцы таму, яшчэ да 
каранавіруса.

І дзе цяпер, у якой «кніжнай шафе» знаходзіцца прах 
Бядулі?

І колькі яшчэ часу патрабуецца міністэрствам на ўсе 
ўзгадненні?

Урэшце, дзе сапраўды пахаваць Бядулю?
На інтэрнэт-форумах па звыклай завядзёнцы ўсчаліся 

дыскусіі. Хтосьці называе ганаровыя Усходнія могілкі, 
але ці месца пісьменніку-нашаніўцу паміж хакеістам 
Русланам Салеем і кампазітарам Ігарам Лучанком? 
Камусьці лепшым варыянтам здаюцца Вайсковыя 
могілкі, але там нікога не хаваюць ужо гадоў пяцьдзясят. 
А хтосьці прапануе адвезці Бядулю ў яго родны Пасадзец 
на Лагойшчыне: маўляў, дзе нарадзіўся, там і прыгадзіўся.

Застаецца пытанне і з помнікам. Сын пісьменніка 
выказаўся, што найлепшы зрабіў бы Заір Азгур. Але 
слаўны савецкі скульптар даўно памёр.

Праблемы, як бачым, нагрувашчваюцца адна на 
адну. І вырашацца яны пачалі, на жаль, запознена (калі 
ўвогуле пачалі). Чамусьці падазрона доўга маўчыць 
Мінкульт, а гэта цалкам яго кампетэнцыя. Увогуле, 
як на добры лад, міністэрства мусіла б распрацаваць 
праект Нацыянальнага пантэона, дзе знаходзілі б 
апошні спачынак вялікія суайчыннікі. Ёсць жа ў палякаў 
Вавель, у чэхаў – Вышаградскія могілкі, у грузін – гара 
Мтацмінда.

На браме Вышаградскага пантэона мне кінуўся ў 
вочы запамінальны надпіс: «Ač zemreli, ještě mluvi» 
(«Хоць памерлі – яшчэ гутараць»).

Ужо больш за стагоддзе гутарыць з намі са старонак 
сваіх кніг Змітрок Бядуля, які пачынаў пісаць на 
старажытнаяўрэйскай мове і па-руску, але ўрэшце з 
поўным правам стаў класікам беларускай літаратуры. 
І наш абавязак – годна пахаваць яго ў роднай зямлі, 
раз ужо выкапалі з чужой. Тры месяцы беспрытулля 
ў цынкавай скрыні – гэта неяк не па-людску і не 
па-хрысціянску…

«Вучымся і гуляем, 
  але не так, як раней...»

Міністр адукацыі Беларусі Ігар Карпенка, на мінулым тыдні дакладваючы Аляксандру Лукашэнку аб стане спраў у школах, заявіў, 
што на сённяшні момант іх у сярэднім наведвае 41% навучэнцаў. 

А як вучацца і бавяць вольны час тыя, хто не наведвае школы і займаецца самастойна? 
«Народная Воля» пагутарыла з бацькамі такіх дзяцей.

Ужо больш за месяц 
дзеці дома

Сям’я Хільмановічаў шмат-
дзетная – у ёй трое дзяцей. 
Галава сям’і, спадар Уладзімір, 
кажа, што яны з жонкай 
прынялі рашэнне не пускаць 
дзяцей у школу ад самага 
пачатку, як толькі эпидэмія 
пачалася ў Беларусі. Самі так-
сама працуюць дыстанцыйна, 
дома.

«Для нас галоўнае – здароўе 
нашых дзяцей, – падкрэслівае 
Уладзімір. – Але на вучобу мы 
нават і не думалі забывацца».

Старэйшая дачка, Валерыя, 
ужо ў дзясятым класе, сярэдні 
сын, Раман, – у сёмым, а самы 
малодшы, Герман, выхаванец 
дзіцячага садка, але цяпер ён 
таксама разам з усімі дома.

«Шкада, канешне, што 
школа наша аказалася ня-
здольнай наладзіць дыстан-
цыйнае навучанне, як гэта 
робіцца ў суседняй Польшчы, 
– кажа Уладзімір. – Тым не 
менш дзеці атрымліваюць 
заданні праз электронную 
пошту і такім самым чынам 
адпраўляюць выкананыя ўрокі 
настаўнікам».

«І дзеці, і настаўнікі 
павінны авалодваць 
новымі тэхналогіямі 

навучання»
Бацькам давялося 

падзяліць абавязкі. Спадарыня 
Іна, як чалавек з большай 
схільнасцю да дакладных 
навук, адказвае за матэматыку 
і некаторыя прыродазнаўчыя 
прадметы, а Уладзімір, як 
гуманітарый, займаец-
ца з дзецьмі літаратурай, 
геаграфіяй, мовамі, гісторыяй. 
Дзеці пераважна самі робяць 
урокі, бацькі іх правяра-
юць, як і раней, і цяпер яшчэ 
праводзяць заняткі, каб быў 
засвоены ўвесь матэрыял па 
праграме.

Да ўсяго дзеці 
Хільмановічаў яшчэ дадатко-
ва займаюцца па англійскай і 

польскай мовах па-за школай.
«Вось тут адразу наладзілі 

дыстанцыйнае навучан-
не, – заўважае Уладзімір. 
– Аказваецца, гэта можна 
зрабіць, і дзецям так даволі 
зручна».

Спадар Уладзімір лічыць, 
што і вучні, і настаўнікі 
павінны авалодваць новымі 
тэхналогіямі навучання, 
тым больш што тэхнічныя 
магчымасці дазваляюць гэта 
рабіць.

«Высновы найперш павінна 
зрабіць наша Міністэрства 
адукацыі, якое зараз працуе 
і кіруе метадамі мінулага і 
пазамінулага стагоддзяў», – 
упэўнены наш суразмоўца.

«Гуляць не забываем, 
але галоўнае, каб не 

знікаў інтэрнэт»
Зразумела, што ўвесь час 

знаходзіцца дома дзецям даволі 
складана ды і шкодна, асабліва 
цяпер, калі надышла вясна і 
пацяплела. Спадар Уладзімір 
кажа, што паколькі ў іх сям’я 
вялікая, то яны дзеляцца на гру-
пы і выходзяць на вуліцу па 
чарзе. Як правіла, робяць гэта, 
калі ў двары няма людзей, каб 
абмежаваць кантакты.

«Праўда, мушу сказаць, 
што дзяцей больш турбуе не 
тое, што скараціліся кантак-
ты, – заўважае шматдзетны 
бацька. – Для іх больш знач-
на, каб не знікаў інтэрнэт у 
хаце».

Большую частку воль-
нага часу дзеці праводзяць 
ля камп’ютараў, гуляюць са 
сваімі сябрамі ў гульні. Бацькі 
імкнуцца прывучыць іх чытаць 
кніжкі, а каб камп’ютар не 
забіраў увесь вольны час, пра-
водзяць віктарыны, конкурсы, 
разам гуляюць у настолкі.

Спачатку Уладзімір і Іна 
непакоіліся, што сямейная 
самаізаляцыя будзе праходзіць 
больш складана, але дзеці хут-
ка адаптаваліся.

«Праўда, вось-вось надыдзе 
лета, думаю, што будзе знач-

на цяжэй, бо мы вельмі любім 
падарожнічаць, – уздыхае 
галава сям’і. – Ужо цяпер выяз-
джаем з сынам у наваколле, 
плануем роварныя экскурсіі за 
горад. Але зноў-такі – ці будзе 
гэтага дастаткова?»

А што дзеці?
Дачка, кажа спадар 

Хільмановіч, ужо хацела б 
хадзіць у школу, а сярэдні 
хлопчык асаблівага жадання 
не выказвае, бо яго ўсё зада-
вальняе. У кватэры ёсць нават 
баскетбольнае кальцо, і баць-
ка з сынам гуляюць, па чарзе 
закідваючы мячык.

«Канешне, я бачу: Рому ўжо 
хочацца ў секцыю стральбы, 
у якой ён займаецца, – кажа 
Уладзімір. – Але ён разумее, 
што пандэмія – гэта вельмі 
сур’ёзна».

Часам здараецца, усе кры-
ху надакучваюць адзін адна-
му, робяць заўвагі, але гэта 
праходзіць, і зноў кожны зай-
маецца сваёй справай.

«Наш малодшы трохі 
сумуе па садку, бо там у яго 
кампанія равеснікаў, і мы 

яму іх замяніць не можам, – 
уздыхае бацька. – Але мы ўсе 
спадзяёмся, што ўлетку ўсё 
зменіцца».

«Мы таксама іншага 
выйсця не знайшлі»

У сям’і Юлі і Аляксея Радсаў 
адзін сын – васьмікласнік 
Улад. Мама кажа, што рашэн-
не не пускаць сына ў школу 
прынялі падчас канікул: «Мы 
папросту ўбачылі, што гэта 
пандэмія робіць у свеце і ў 
Беларусі, а таму вырашылі, 
што Улад будзе займацца 
дома, тым больш што і муж, і 
я працуем дыстанцыйна».

На пачатку мінулага тыдня 
ў бацькоў аднакласніка хлоп-
ца выявілі каранавірус. Да 
22 красавіка ўсе вучні 8 «А», 
якія наведвалі школу, разам 
з настаўнікамі накіраваны на 
самаізаляцыю як кантакты 
першага ўзроўню.

«Навучальны працэс 
арганізавалі самі»
Ужо ў першыя дні пасля 

канікул бацькі зразумелі, што 

школа не можа прапанаваць 
больш-менш дасканалыя фор-
мы дыстанцыйнага навучання.

«Недзе праз тыдзень 
пасля пачатку заняткаў у 
бацькоўскі чат даслалі спасыл-
ку на інтэрнэт-платформу, 
куды настаўнікі сталі 
выкладваць заданні і тэсты, 
таксама праз вайбер. Але 
фактычна паўнавартаснай 
вучэбнай нагрузкі няма, і 
склалася ўражанне, што 
настаўнікі спрабавалі гэта 
рабіць на сваім энтузіязме, 
– дзеліцца назіраннямі наша 
суразмоўніца. – Таму мы з 
мужам адразу зразумелі, што 
ў гэтай сітуацыі ўсё кладзецца 
на нашы плечы».

Мама не зусім упэўнена, 
што ў далейшым не давядзец-
ца наймаць рэпетытараў, каб 
навярстаць прапушчанае.

«Адзінае, што супакойвае: 
у чацвёртай чвэрці няшмат 
новага матэрыялу, больш 
паўтараецца тое, што прой-
дзена за год, – канстатуе спа-
дарыня Юля. – Ды і клас у нас 
не выпускны, а значыць, мож-
на будзе нешта нагнаць, калі 
адстанем».

Але бацькам вельмі 
цікава, як у далейшым будзе 
паводзіць сябе Міністэрства 
адукацыі.

Цэлы дзень дома – 
таксама няпроста
Бацькі ўладкавалі трэна-

жор, каб сын акрамя школь-
ных заняткаў займаўся і 
фізічна. Кожны вечар усёй 
сям’ёй робяць шпацыр па 
некалькі кіламетраў.

З сябрамі Улад размаўляе 
праз месенджары, падобна 
на тое, што яму хапае такіх 
стасункаў, тым больш ён і 
раней любіў адзін заставац-
ца дома. Праўда, кажа спада-
рыня Юля, даволі складана 
вытрымліваць рэжым дня: 
«Гэта сітуацыя расхалоджвае. 
Цяжка раніцай дзіця абудзіць, 
бо яно ведае, што ў школу ісці 
не трэба».

Акрамя таго, прызнаец-
ца мама, спраў у яе дадалося. 
Раней кожны з іх амаль увесь 
дзень праводзіў на працы і ў 
школе, не было неабходнасці 
гатаваць абед, думаць, што 
зрабіць на перакус, прыбіраць 
і г.д.

«Часам усё ж трэба рас-
ставацца, каб засумаваць, – 
смяецца гаспадыня кватэры. – 
Мы, канешне, не канфліктуем, 
але заўвагі сыну раблю час-
цей, чым звычайна. У такіх 
сітуацыях даросламу чалавеку 
цяжка самаарганізавацца, а не 
тое што дзіцяці…»

Галоўнае, каб 
скончылася эпідэмія

І Хільмановічаў, і Радсаў 
найбольш хвалюе, ці скон-
чыцца эпідэмія да наступнага 
навучальнага года. Паводле 
пераканання бацькоў, калі 
яна працягнецца, а навучаль-
ны працэс застанецца ў такім 
стане, як цяпер, то прабле-
мы будуць мець многія дзеці, 
бацькі і настаўнікі. Ды і ў 
цэлым грамадства.

Міхал КАРНЕВІЧ.

Таццяна МАРХЕЛЬ:
«Няхай гэта 

будзе весела!»
Рэспубліканскі тэатр беларускай драматургіі 

распачаў праект «РТБДом» і знаёміць гледачоў з 
самымі цікавымі пастаноўкамі са свайго відэафонду.

Гэты тыдзень прысвечаны народнай артыстцы 
Беларусі Таццяне Мархель.

ЗАКУлІССЕ СКАНДАл

Лариса ГРИБАЛЕВА:
«Меня оболгали»

Певица и телеведущая с удивлением узнала, что перенесла шесть микроинсультов.
На одном из российских 

сайтов от имени белорусской 
артистки рекламируют пре-
парат, который помогает не 
то от коронавируса, не то 
от гельминтов. В материа-
ле с громким названием «Как 
врачи едва не убили корона-
вирусом Ларису Грибалеву, 
пытаясь обогатиться на 
болезни известной телеведу-
щей» певица якобы откро-
венно рассказывает журна-
листу о том, какие беды с 
ее здоровьем приключились 
в последнее время. И предла-
гает решать проблемы при 
помощи какого-то модного 
детокс-препарата, якобы 
рекомендованного белорус-
ским Министерством здра-
воохранения.

В материале сообща-
ется, что препарат мож-
но купить за 5 белорусских 
рублей, оставив заявку прямо 
на сайте. В тексте есть при-
писка: мол, «ввиду нехватки 
объемов препарата, государ-
ственная программа будет 
действовать до 19 мая 2020 
года включительно, после чего 
ее приостановят на неопреде-
ленный срок. До этого момен-
та каждый житель Беларуси 
может получить «Детокс», 
заполнив форму прямой заяв-
ки». Любопытно, что дата, до 
которой можно купить пре-
парат, каждый день меняется.

«Я никогда не давала 
такого интервью! Никогда не 
говорила этой чуши!» – гово-
рит Лариса Грибалева.

«Сама в шоке! Мошен-
ники в сети продают лекар-
ственный препарат от 
COVID-19 и всех болезней за 
5 рублей, – справедливо воз-
мущается Лариса Грибалева. 
– Все бы ничего, но делают 
они это от моего имени!

Вижу и слышу про это 
«чудо-средство» впервые, не 
пробовала на себе и увере-
на, что это полный развод! Я 
никогда не давала интервью 
анонимному корреспонденту.

Ссылку на эту статью мне 
прислали в директ. Сегодня 
он весь завален сообщени-
ями неравнодушных под-
писчиков. Большое им за это 
спасибо!

Большинство людей не 
верят написанному и счита-
ют это фейком. И это дей-
ствительно так!

Но есть сомневающиеся и 
даже те, кто поверил!

Мне друзья, обеспокоен-
ные моим состоянием здоро-
вья, даже из Америки зво-
нили!

Люди спрашивают, сове-
тую ли я это уникальное 
средство от коронавируса и 
всех болезней, пользуюсь ли 
им сама.

Нет! Нет! И еще раз нет! 
Никогда и никому не сове-
тую!

Раньше мои фото уже 
приклеивали к разным пре-

паратам для похудения. Но 
интервью с такими подроб-
ностями и комментариями 
от моего имени под статьей 
– это впервые.

Больше всего разозлила 
цитата, что я пережила шесть 
микроинсультов…

Призываю всех внима-
тельнее относиться к реклам-
ным лозунгам «Быстро! 
Дешево! По почте!».

Если это касается вашего 
здоровья, быстро и дешево тут 
не бывает. Берегите себя!»

Стоит заметить, что это 
не первая подобная наглая 
реклама, в которой исполь-
зуются имена известных пер-
сон. На том же сайте висит 
почти аналогичная реклама, 
где интервью «дают» телеве-
дущие Алена Спиридович и 
Светлана Боровская, кото-
рые также ничего подобного 
не делали. Но для мошенни-
ков это не имеет значения – 
они просто используют рас-
крученные звездные имена.

В соцсетях Ларисе 
Грибалевой рекомендуют нака-
зать мошенников и обратиться 
в управление по раскрытию 
преступлений в сфере высоких 
технологий Министерства вну-
тренних дел.

Артистка рассказала, что 
позвонила по указанным на 
сайте номерам телефонов, 
представилась и потребова-
ла убрать материал. Однако 
результата это не принесло.

Даша ПАВЛОВСКАЯ.

Усе прыхільнікі яе яскрава-
га таленту могуць паглядзець 
спектаклі з удзелам Таццяны 
Рыгораўны, а таксама вечар-
бенефіс да юбілею артысткі 
з віншавальнымі эцюдамі ад 
акцёраў РТБД і нечаканымі 
тэатралізаванымі выступленнямі 
афіцыйных асоб.

«Няхай гэта будзе весела!» 

– сказала пра фармат свайго 
юбілею народная артыстка 
Беларусі Таццяна Мархель.

Дарэчы, у гледачоў ёсць 
магчымасць падтрымаць 
РТБД у сённяшні няпросты 
перыяд і набыць квіткі «на 
youtube-паказ спектакляў» на 
сайце bezkassira.by.

Галіна РУТ.

Какой хлеб 
купить?

Вот что 
рекомендует 
белорусский 

диетолог 
Марта Марудова.

ЕСтЬ вОПРОС! «Читать состав – обязательно!»
  Мука должна быть не высшего сорта, а обойная, сеяная, обдирная, цельнозерновая и т.д.
 Отруби в составе – хорошо, так как они не усваиваются организмом и таким образом снижают калорий-

ность продукта.
 Дрожжи (особенно в конце списка) – тоже не криминал, ведь они погибают при высокой температуре 

приготовления хлеба. (Кстати, дрожжи есть еще в вине, пиве, квасе.)
 Добавки в виде семечек, орехов, сухофруктов, цукатов вкусно, конечно, но… значительно увеличивают 

калорийность и ухудшают состав.
 Батон (если уж совсем без него жить на можете) лучше выбирать «пушистый» нарезанный тостовый, чем 

обычную «мелкопузырчатую» буханку или багет, так как он легче и калораж стандартного кусочка меньше.
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ШАХмАты

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫЛКО.

З  ПЕРШыХ  вУСНАЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

фУтБОл

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– у камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.
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мАЗАІКА

мАЗАІКА

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.


